
واكنش كدخدايى به اتهام 
دريافت رشوه توسط شوراى 

نگهبان از سوى صادقى

پس از سه سال 
نبايد مدرك ادعا را 

ارسال مى كرديد؟
 ............ صفحه 7 ............ صفحه 7

 

نگهبان كوهستان
 مردم  حاج حسن ديرمزدى 63 سال دارد. آدم هايى حاج حسن ديرمزدى بعد از جنگ با همان لباس رزم محيط بان است

در سن و سال او يا بازنشسته شده اند يا چشم مى كشند 
كه بازنشســته شــوند؛ حاج حســن اما دوست ندارد 
بازنشســته شــود. مى گويد: «تا زنده ام دلم مى خواهد 

كار كنم.» كار حاج حسن البته بازنشستگى هم ندارد؛ 
مگر مى شود از مســئوليت مراقبت از داشته هاى اين 
سرزمين بازنشسته شد؟ حاج حسن ديرمزدى يكى از 

 ............ صفحه 10قديمى ترين محيط بان هاى ...

شوراى عالى انقلاب فرهنگى 
از رصد نابهنجارى ها غافل است يك مناظره مكتوب درباره «فقه نظام ساز» در برابر روايت غربى از شمس و مولانا

5 11 14
از رصد نابهنجارى ها غافل است در برابر روايت غربى از شمس و مولانا

گفت وگوى قدس با دكتر مهدى گلشنى قدس از نامه نگارى علمى دو انديشمند گزارش مى دهد 

كه به  بهانه اظهارنظر شخص ديگرى آغاز شد

حسن كرمى، برگزيده بخش مستندنگارى جايزه جلال

از نگاه ايرانى خود به موضوع اثرش مى گويد

w w w . q u d s o n l i n e . i r دوشنبه 19 آذر 1397 2 ربيع الثانى 1440 10 دسامبر 2018   سال سى و يكم  شماره 8849  8 صفحه    8 صفحه قدس زندگى    4صفحه ويژه خراسان   700 تومان   

ان
يز

: م
س

عك

 سخنگوى قوه قضائيه از تأييد حكم اعدام باقرى درمنى خبر داد 

بررسى پرونده عراقچى و سيف در دادگاه ويژه
 اخبار  سخنگوى قوه قضائيه با اعلام احكام قطعى دادگاه هاى ويژه در مورد ده ها تن از 
متخلفان و مفسدان اقتصادى، از تأييد حكم اعدام باقرى درمنى، محكوميت رئيس هيئت 
مديره مؤسســه ثامن الحجج به 15 ســال حبس و رسيدگى به پرونده احمد عراقچى، 
معاون ارزى بانك مركزى در دادگاه ويژه خبر داد. به گزارش خبرنگار قدس، محســنى 
اژه اى با اشاره به اينكه در سه هفته گذشته شمارى از احكام دادگاه هاى ويژه قطعى شده 
از محكوميت 10 نفر از جمله يك تبعه افغانســتانى در شــيراز به اتهام اخلال در نظام 
اقتصادى، ارتشا و تحصيل مال نامشروع از يك تا 20 سال حبس و پرداخت بيش از 570 

 ............ صفحه 2ميليارد ريال جزاى نقدى و رد مال خبر داد...

يك روزنامه آلمانى مدعى 
شد كه SPV تنها به تجارت 

غذاودارو خارج از تحريم 
آمريكا محدود خواهد بود

نفت در برابر غذا و 
حتى نازل تر از آن!

يك مناظره مكتوب درباره «فقه نظام ساز»

قدس از نامه نگارى علمى دو انديشمند گزارش مى دهد  : امام عسكرى
خشم و غضب، 

كليد هر نوع شرّ 
و بدى است.

annotation@qudsonline.ir

يـــادداشــت  روز
محمدصادق شهبازى

استراتژيست واقعى بيش از همه كسى است كه آينده را مى بيند و تصوير درستى 
از آن ترسيم مى كند. وقتى افراد تصوير درستى از آينده دارند چارچوب ذهنى و 
اولويت ها و گرايش ها و بينش هايشان در اين چارچوب تنظيم مى شود و در همين 

چارچوب حركت مى كنند...

درباره «ايران آينده»
تصويرسازى كنيم

 ............ صفحه 2

حجت الاسلام و المسلمين رئيسى در جلسه پرسش و پاسخ دانشجويى در دانشگاه شهيد بهشتى: 

مشكلات اقتصادى كنونى، ناكارآمدى تئورى وابستگى را اثبات كرد
 ............ صفحه 3
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

زورگويان قلدر جز جنگ و بدبختى براى منطقه به بار نياورده اند  شبكه خبر: وزيرخارجه كشورمان تأكيد كرد: منطقه ما زورگويان قلدر زيادى به خود ديده كه جز جنگ و بدبختى به بار نياورده اند.
محمدجواد ظريف در مطلبى در فضاى مجازى تأكيد كرد: منطقه ما زورگويان قلدر زيادى به خود ديده كه جز جنگ و بدبختى به بار نياورده اند. آنچه ما نياز داريم نه زورگويان قلدر بلكه منطقه اى قوى است. براى رسيدن 

به آن، نيازمند گفت وگو، احترام به حقوق بين الملل، طرد نكردن كشورى از كشورهاى منطقه، امنيت شبكه اى، همكارى اقتصادى و ارتباطات مردمى بيشتر هستيم.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 سياست/ آرش خليل خانه  سخنگوى 
قوه قضائيه با اعلام احكام قطعى دادگاه هاى 
ويژه در مورد ده ها تن از متخلفان و مفسدان 
اقتصادى، از تأييد حكم اعدام باقرى درمنى، 
محكوميــت رئيس هيئت مديره مؤسســه 
ثامن الحجج به 15 سال حبس و رسيدگى 
به پرونده احمد عراقچى، معاون ارزى بانك 

مركزى در دادگاه ويژه خبر داد.
به گزارش خبرنگار قدس، محسنى اژه اى با 
اشاره به اينكه در سه هفته گذشته شمارى 
از احــكام دادگاه هــاى ويژه قطعى شــده 
از محكوميــت 10 نفــر از جمله يك تبعه 
افغانستانى در شيراز به اتهام اخلال در نظام 
اقتصادى، ارتشــا و تحصيل مال نامشروع از 
يك تا 20 ســال حبس و پرداخت بيش از 
570 ميليارد ريال جــزاى نقدى و رد مال 

خبر داد.

 15 سال حبس براى متهمان مرودشت
وى همچنين گفت: در شــيراز حكم بدوى 
در خصوص رئيس شــورا و اعضاى شوراى 
شهر و 19 پيمانكار و  شهردار مرودشت هم 
صادر شده است، چون قطعى نشده از بيان 
اسامى معذورم، اما تا 15 سال 
حبس هم براى برخى صادر 

شده است.
معــاون اول قــوه قضائيــه 
همچنيــن اظهارداشــت در 
تهران نيــز محاكم ويژه براى 
15 تــن از اخلالگــران نظام 
مفاسد  مرتكبين  و  اقتصادى 
اقتصــادى از 2 تا 10 ســال 
حبس، جزاى نقدى و استرداد 
مال نامشروع به مبلغ بيش از 
390 ميليارد ريال، انفصال از 
خدمات دولتى و شلاق صادر 

كرده اند.

 تأييد حكم اعدام باقرى درمنى
وى در خصوص آخرين وضعيت پرونده باقرى 
درمنى در ديوان عالى كشــور اظهارداشت: 
حكم اين فرد در ديوان عالى كشور تأييد شده 
است. حميد باقرى درمنى، يكى از مفسدان 
اقتصادى است كه در دادگاه عمومى و انقلاب 

به اعدام محكوم شده بود.
محسنى اژه اى در ادامه در خصوص علت به 
طول انجاميدن رســيدگى به پرونده باقرى 

درمنى و اينكه گفته شــده پرونده وى خط 
قرمز دولت احمدى نژاد بوده، اظهار داشت: 
اينكه مى گوييد مربوط به قبل بوده درست 
است و تعداد بســيارى كلاهبردارى وجود 
داشت كه حسابرســى و كارشناسى هايش 

طولانى شد.
وى اضافه كرد: اتفاقاً اين پرونده در دادگاه هاى 
ويژه رسيدگى نشد و از قبل ارجاع شده بود. 
ايشان براساس قانون مربوط به رشا و ارتشا 
محكوم شد، اين فرد خط قرمز نبوده و  من 

هم اين موضوع را نشنيده ام.
وى افزود: در خراســان رضوى نيز يكى دو 
مورد هم بود كــه على مجدى فر كه متهم 
به كلاهبردارى بوده به صورت متعدد هم از 
طريق رايانه و هم غيررايانه به 10 سال حبس 

و جزاى نقدى و رد مال محكوم شده است.

 ظريف گفت منظورى نداشته ام
سخنگوى قوه قضائيه درباره پاسخ وزيرخارجه 
به درخواست دادستان براى ارائه مستنداتش 
در مورد وقوع پولشويى در كشور و سرنوشت 
اين پيگيرى پس از عدم ارائه مســتندات از 
ســوى ظريف هم گفــت: در اين خصوص 
دو نامه نوشــته شــد، يكى از طرف من كه 
مخاطب آن وزارت خارجه نبود، بلكه خطاب 
به دادســتان تهران بود و گفتم در خصوص 
مطالبى كه منصوب است از ظريف توضيح 
بخواهيد و يك نامه هم دادستان كل كشور به 
ظريف نوشت كه پاسخ داده شد، اما دادستان 
كل كشــور اعلام كرد كــه در اين خصوص 

اسنادى ارائه نشده است.
محســنى اژه اى افزود: ما نگفتيم چرا ايشان 
گفته است كه پولشــويى هست يا نيست، 
در همه جاى دنيا پولشويى وجود دارد و در 

كشور ما هم اين موضوع وجود دارد، نمونه اش 
هم يك عضو تيم مذاكرات هسته اى بود كه 
همزمان به اســتخدام يك شركت انگليسى 
درآمده و در كشــور ديگــرى و به نام كس 
ديگرى حقوق دريافــت كرده بود كه نوعى 
پولشــويى اســت، اما در صحبت هاى آقاى 
ظريف اينگونه القا شده بود كسانى كه مخالف 
برخى لوايح هســتند، خودشــان پولشويى 
داشتند، البته بعد از آن اين موضوع را اصلاح 
كردند و گفتند كه منظورشان كسى يا نهادى 

نبوده است.

 احضار 3 مسئول ديگر
معاون اول قوه قضائيه با اشاره به اينكه افراد 
ديگرى هم سخنانى مى گويند كه تشويش 
اذهان عمومى است، به طور حتم اين سخنان 
مناسب نيست و اثرى سوء در جامعه دارد و از 
اين افراد سؤال مى شود، خاطرنشان كرد: در 
هفته گذشته 3 نفر را احضار كرده و گفتيم 

كه درباره ادعاى خودشان توضيح دهند.
وى در پاسخ به سؤالى درباره اينكه به تازگى 
رئيس ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز درباره 
معطل ماندن 2000 پرونده سخنانى گفته اند، 
گفت: يكى از افراد احضار شده ايشان هستند 
و قرار شد دادستان كل كشور از ايشان اسناد 
و مدارك بگيرند و معلوم شــود اين 2000 
پرونده كدام ها هســتند كه 8 سال معطل 
مانده اند بايد معلوم شــود اظهارات اين آقا 
صحت دارد يا خير، چون خيلى بعيد و غير 

قابل باور است.

 بازداشت يك نفوذى
اژه اى دربــاره ادعاى حضور افرادى به عنوان 
عامل نفــوذى در پــروژه كاهش جمعيت 

در كشــور هم با بيان اينكه دشــمن تلاش 
مى كند تا نفــوذ خود را بر تصميم  گيرى ها 
مفيد كند، گفت: اكنون بحث اين است كه ما 
متوجه شويم در چه زمينه هايى مى خواهند 
نفوذ كنند و اگر اين كار تشــكيلاتى باشد و 
مشخص شود چه سرويس هايى در اين مسير 
نقش دارند، به طور حتم برخورد مى شــود. 
در همين خصوص يك نفر بازداشت و چند 
نفرى هم تحت تعقيب قــرار گرفته اند و به 

تعدادى نيز تذكر داده شده است.

 پرونده عراقچى و سيف در دادگاه ويژه
معاون اول قوه قضائيه در پاســخ به ســؤال 
خبرنگار قدس درباره آخرين وضعيت پرونده 
احمــد عراقچى معاون ارزى بانك مركزى با 
اشاره به صدور كيفرخواست وى، گفت: نوع 
اتهام وى به گونه اى است كه در محاكم ويژه 
رسيدگى خواهد شد، اما هنوز تعيين وقت 
نشده است؛ زيرا اين پرونده 9 متهم ديگر هم 
دارد كه چند تن از آن ها مديران بانك مركزى 
و يك نفر هم آقاى ولى االله ســيف است كه 
هنوز برايش كيفرخواســت صادر نشــده و 
رسيدگى و تحقيقات از وى تمام نشده است.

وى دربــاره آخرين وضعيت پرونده ســكه 
ثامن اذعان كــرد: پرونده هنــوز به دادگاه 
نرفته و توجه همه قضات اين است كه اموال 
شناســايى و پول مردم احيا شود، متهم هم 
قول هايــى داده و گفته مى توانم طلب همه 
افراد را بدهم، قضات نيز به دنبال احياى پول 

شكايت هستند.
سخنگوى دستگاه قضا در پاسخ به سؤالى 
دربــاره آزار و اذيت كودكان هم با اشــاره 
به مــوارد مطرح شــده در فضاى مجازى 
در هفته هاى اخير و تأكيــد بر اينكه آزار 
دادن كســى كه توانايى دفاع از خود ندارد 
مثل كودكان بد و قبحش بيشــتر از ساير 
موارد است، اظهارداشت: از جهت ديگر بايد 
بدانيم كه نبايد كارى كنيم كه افشاى اين 
مسائل ظلم ديگرى را به بچه و خانواده اش 
تحميل كند، شايد فردى مطلبى را بگويد 
اما نتواند ثابت كنــد، اما در نتيجه همين 
مطــرح كردن موضوع، آبــروى اين بچه و 
خانواده از بين مى رود. وى افزود: نظر من 
اين اســت كه بايد اگر خللى هم باشد به 
ســمت تكميل مجازات ها برويم نه اينكه 
فضاســازى كنيم و البته بدانيم قانون هم 

اكنون ضعيف نيست.

سخنگوى قوه قضائيه از تأييد حكم اعدام باقرى درمنى خبر داد

بررسى پرونده عراقچى و سيف در دادگاه ويژه 

  پولــى كه بابت ويزاى عراق گرفتند براى اربعين، چرا به حســاب مردم 
واريز نمى كنند كى مى خواهند بدهند. نكند فراموش شد. 9900003065

  قديما مى گفتند سنگ صبور! حالا صداى مردم. 9390003589
  اول شرايط بازار را خراب مى كنند، سكه و دلار را چند برابرمى فروشند، 
بعد صبر مى كنند تا خطاى ديگران از صد بگذرد آن وقت آش و باجاش انبار 
و جريمــه ميلياردى همه را به نام مردم، به كام كى؟ اين هم نوعى تعطيلى 

كارخانه ها حقه جديد است! 9150009278
  تا وقتى گاوهاى شــيرده منطقه باشند، آمريكا كمبودى ندارد و تا وقتى 
عده اى باشــند كه براى مســئولان كف بزنند آن ها به مشــكلات مردم پى 
نخواهند برد، به نظر مى رســد كه مــردم خيلى! فرض كرده اند كه با صداى 
بلند اعلام مى كنند ســال آينده حقوق 20درصد افزايش پيدا مى كند، يعنى 
كســى كه 2 ميليون مى گرفته 2 ميليون و 400 مى گيرد، در حالى كه اگر 
100درصد هــم افزايش پيدا كند از قيمت ها عقب اســت، چون اجناس و 
دلار بيش از دو برابر شــده و اگــر نظرخواهى كننــد، خيلى ها كه متوجه 
هســتند، حاضرند 10 درصد از حقوق شان كسر شود، ولى اجناس و دلار و 
قيمت ها برگردد به اول سال! پس جايى براى خوشحالى و كف زدن نيست. 

9150002742
  جــاى تعجب اســت كه برخــى از مؤلفين كتاب هاى درســى از بعضى 
نويسندگان گذشته در زمينه «تاريخ نويسى» از آن ها به عنوان چاپلوس و... 
ياد كرده اند، ولى همين نقيصه و نوشتار را خود به شكلى ديگر در كتاب هاى 
درســى (بخصوص تاريخ) تكرار و اعمال كرده اند و قاعده انصاف و نوشــتار 

بدون حب و بغض را رعايت نكرده اند. 9150008863
  آقاى رئيس جمهور شــما كه دائم در نهان يا آشــكار مشغول مذاكره با 
شــيطان بزرگ هستيد و تمام كارهاى مملكت را به مذاكرات گره زديد، چه 
طور مى خواهيد تنگه هرمز را ببنديد. اگر اين حرف را ســردار حاج قاســم 

سليمانى مى زد، ما به حرف ايشان اطمينان داشتيم. 9150008587
  تيتــر اول روزنامه آمده خودروســازان گران كردنــد و ماتم گرفتيد؛ راه 
حل ســاده است. ابتدا مردم شــريف توجيه شوند، ســپس بنزين را گران 
كنيد. فايده اول: خودرو ارزان مى شــود، دوم: محيط زيســت پاك مى شود، 
ســوم: خودروهاى عمومى افزايش و سرعت پيدا مى كنند، چهارم: دوچرخه 
باب مى شــود، پنجم: مافياى قاچاق ســوخت از بين مى رود، ششم: صنايع 
ديگر جان مى گيرد، هفتم: مرفهان كمتر از سوبســيد دولتى سود مى برند. 
اين را من مى فهمم در اروپا هــم همين راهكار جواب داده. چرا نمايندگان 

نمى فهمند؟9150001032
  رژيم آل ســعود دو ماهواره را جمعه به فضا فرســتاد كه با موفقيت در مدار قرار 
گرفت؛ حالا دولت محبوب روحانى و عاشــق پيشرفت مملكت ايران 6 سال تمامى 

فعاليت هاى فضايى ايران را براى خاطر آمريكا تعطيل كرده است! 9360006158
  در عجبم چطور اين كشــور به اين بزرگى از عهده بيمه تكميلى جانبازى كه از 
اين مملكت دفاع كرده و جانباز شده، بر نمى آيد! بريد بپرسيد از كشورهاى ديگر براى 
ســربازان معلول جنگ شان چى خدماتى انجام مى دهند و سپاسگزار آنان هستند، 
ولى كشورمان نمى تواند حق بيمه آنان را تأمين كند. از قديم گفتند: هر كارى لياقت 

مى خواهد. 9150007752 

 خون مردم
 تاوان ناتوانى صنايع خودروسازى

قيمت خودرو ساعت مى زند، هر روز كه وارد فضاى 
مجازى مى شوى در هر گوشه اى جدولى تقديمت 
مى شود كه نسبت به روز قبل چند مدل خودروى 
داخلى، چند ميليون تومان گران تر شده اند! اين ها 
همه در حالى اســت كه كيفيت آن ها روز به روز 
تأسفبارتر مى شــود، تا آنجا كه ضبط صوت و زه 
ضربه گير هم آپشن محسوب مى شود(!) بارى در 
مقابل اين گرانى ها هم صدايى از كسى درنمى آيد! 
يكى مى گويد گرانفروشى است، يكى مى گويد...، 
خودروسازها هم كار خودشان را مى كنند و ملت 
مظلوم هم، ناچــار در كمال درماندگى باز هجوم 
مى برند و بــراى همين تابوت هاى متحرك، ده ها 
ميليون تومــان پولش را پيــش پيش مى دهند 
و حيرتا كه ســال هاســت در بر همين پاشــنه 
مى چرخد! به زور گمركى سنگين بر واردات كارى 
كرده اند انسان ايرانى، بدترين ماشين جهان را به 
گران ترين قيمت ها بخــرد و آمار تلفات ترافيكى 
مملكت هم از هيچ بنى بشرى ككى نمى گزد! براى 
اين سياست خجالت آور هم همواره يك دروغ به 

ملت تحويل شده است؛ اشتغال!
در ايران دهه هاســت كه مهم ترين علت مرگ و 
مير تصادفات اســت. در بســيارى از سال ها ما از 
اين نظر رتبه نخســت را در جهان داشته ايم. تنها 
از ســال 1384 تاكنون حدود 300 هزار نفر فقط 
در اين تصادفات كشته داده ايم و آمار مصدومان و 
مجروحان را قريب 5ميليون گفته اند و... اين همه 
در حالى است كه كارشناسان عمده اين تلفات را 
كه قريب دو برابر آمار تلفات جنگ تحميلى است، 
ناشى از عدم ايمنى خودروهاى مملكت مى دانند. 
تازه وقت كنيد اين آمار از سال 84 محاسبه شده 
و قبل آن يك پرونده و مصيبت جداگانه اســت. 
بارى خوشبين ترين و مدعى ترين صاحبنظران اين 
عرصه، شاغلان مستقيم و غيرمستقيم آن را حدود 

15 هزار نفر ارزيابى مى كنند.
حالا خودتان ارزيابى كنيد ما براى شــاغل ماندن 
اينان، چقدر تابحال تلفات جانى و مالى داشته ايم! تا 
كى بناست اين وضع ادامه داشته باشد؟ تا كى اين 
مردم بايد با جان و مالشان تاوان اين سياستگذارى 
غلــط را بدهند؟ خــودروى ناايمن و آشــغال و 
بى كيفيت را به قيمت سنگين بخرند و دولت هم 
در اين ميانه فرصت انتخاب را حتى از آن ها بگيرد؟
آقاى دولت! آقاى سياستگذار! مجلس محترم!  اى 
همه تصميم گيران نظام! شما را به خدا فكرى به 
حال اين صنعت بكنيد! ما تاكنون ده ها برابر كل 
شــاغلين اين صنعت كه اين همه براى شما مهم 
است، كشته و زخمى داده ايم. هنوز هم اين وضع 
رو به بهبود كه نيست هيچ، آمارها دارد خبرهاى 
ناگوارى مى دهد. اين ديگر نامش صنعت نيست! 
ايــن نامش جفا به خريدار و بهره كشــى از مردم 
اســت. در واقع به مردم مى گوييم چون ما عرضه 
نداريم فكرى به حال اشــتغال آن چند صد هزار 
بيكار احتمالى بعدى بكنيم، لذا همين كه هست! 
شما بايد وسيله مرگ خودت را به گران ترين قيمت 
از ما بخرى! بخواهى يك خودروى خوب بخرى ما 
چند برابر گمركى برايت مى بنديم، چنان كه نابود 
شــوى و ديگر از اين فكرها به سرت نزند و بيايى 
سراغ همين تابوت ها... خدا مى داند اين ستم است! 
بس كنيد اين رويه ناقص و ناســالم را، بس كنيد 
اين سياست وحشتناك را كه امروز از عالم و عامى 
مى دانيم شكست خورده و مايه عذاب ملت است. 
خودتان مرتب از كيفيت بد اين توليدات مى گوييد؛ 
از اينكه حتى بسيارى از خودروهاى صفر از پس 
امتحانات ســاده معاينه فنى برنمى آيند. هر سال 
تهديد مى كنيد فلان برندها را ديگر شماره گذارى 
نمى كنيد، بسكه بد و بى كيفت و ناايمن هستند. 
بســكه هوا را آلوده مى كنند. پــس چرا باز هم با 
اين مبلغ گــران، ملت را مجبور مى كنيد تا آن ها 
را بخرند؟ اين صنعت از بهبود خود ناتوان اســت 
و خيلى گران تر از استاندارد جهانى اداره مى شود. 
چرا آن را به خاطر صنعت خــود، بار جان و مال 

مردم كرده ايد؟

رئيس جمهور در جلسه هيئت دولت:
اهتمام ايران شكستى ديگر

براى آمريكا رقم زد
ايرنــا: رئيس جمهور گفــت: با وجــود تلاش 
آمريكايى ها بــراى دخالت در اوپــك با مقاومت 
كشورهاى عضو و اهتمام ايران، برنامه آنها خنثى 
شد و شكستى ديگر را براى سياست هاى مداخله 
گرانه آمريكا رقم زد.حسن روحانى ديروز در جلسه 
هيئت دولت، پس از استماع گزارش وزير نفت از 

اجلاس اخير اوپك، اين سخنان را بيان كرد.

سناتور تندروى جمهوريخواه:
اگر آمريكا نبود، سعودى ها در يك 

هفته بايد فارسى حرف مى زدند
فارس: سناتور تندروى جمهوريخواه كاروليناى 
شمالى در ادامه تلاش هاى واشنگتن در راستاى 
ايران هراســى و به منظور دوشيدن رياض، ادعا 
كــرد: اگر آمريــكا نبود؛ در يــك هفته همه در 
عربســتان فارســى حرف مى زدند.«ليندســى 
گراهــام» ديــروز در مصاحبه با شــبكه خبرى 
فاكس نيــوز در ادامه تلاش هاى واشــنگتن در 
راستاى ايران هراسى و به منظور دوشيدن رياض 
در ايــن خصــوص گفت: نياز ما به ســعودى ها 
بــه مراتــب كمتــر از نيــاز آن ها به ماســت.

خبر

صداى مردم   

خبــــــر

قاليباف: مردم نبايد هزينه خطاهاى مديريتى را بدهند
فارس: عضو مجمع تشــخيص مصلحت 
نظام گفت: شهردار تهران در حالى مى گفت 
خط هفت مترو مشكل فنى دارد كه حتى 

مسير اين خط را هم بلد نبود.
محمــد باقر قاليبــاف ديروز در مراســم 
گراميداشت روز دانشجو در دانشگاه سمنان، 
افزود: ريشــه اصلى مشــكلات اقتصادى 
آنجايى است كه ذهن ها و چشم هاى برخى از مسئولان به جاى تمركز بر توان داخلى 
و ظرفيت هايى كه داريم به بيرون از مرزها دوخته شد و همچنين ضعف مديريت و 

اشباع ناكارآمدى سبب شد كه فرصت به فرصت طلبان داده شود.
وى در ادامه با انتقاد از عدم شايسته گزينى در حوزه مديريتى، تصريح كرد: در گذشته 
موضوع ورشكستگى 3 مؤسسه مالى در اصفهان اتفاق افتاد در آن زمان بنده فرمانده 
نيروى انتظامى بودم و از من انتظار داشتند كه با مالباختگان برخورد كنم. وى تأكيد 
كرد: براى حل و فصل موضوع در كميسيون اقتصادى مجلس پيشنهادى داده شده 
بود كه مانند پيشــنهاد دولت دوازدهم بود و بنده با اين پيشــنهاد مخالفت كردم و 
گفتم با اين كار مشكلات ديگرى هم ايجاد خواهد شد و از طرفى مردم نبايد هزينه 
خطاى مديريت را بدهند در نهايت با طرحى كه داديم بدون اينكه ريالى از بيت المال 
داده شــود مالباختگان مطمئن شدند كه مشكل آن ها حل خواهد شد و آرامش به 
اصفهان بازگشت.قاليباف اضافه كرد: متأسفانه تفكر ناكارآمد از دولت به شهردارى هم 
سرايت كرد و برخى از مسئولان شهردارى به جاى اينكه به فكر مردم باشند به دنبال 
اين هستند كه ثابت كنند قاليباف كار نكرده است و تخصص نداشته است. حال، ما 

تخصص نداشتيم شما كه داشتيد چرا از خارج مى خواهيد مدير متخصص بياوريد.
وى گفت: گفتند كه خط 7 مترو مشكل فنى دارد و ناامن است، در حالى كه وقتى 
خبرنگار از آن ها مى پرسد خط 7 مترو از كجا به كجا مى رود اصلاً نمى دانند كه اين 

خط چه مسيرى دارد.
قاليباف در ادامه با انتقاد از عدم افتتاح پروژه هايى كه در آستانه بهره بردارى هستند، 
گفت: باغ پرندگان به مرحله بهره بردارى رسيده بود و تحويل آن ها داده شد، اما چرا 
هنــوز آن را افتتاح نمى كنند؟ آنجا كه ديگر اصلاً كارى باقى نمانده بود. حداقل اگر 
نمى خواهند آن را افتتاح كنند پرندگانى كه در قفس هستند را آزاد كنند، چرا موزه 
مشاهير را افتتاح نمى كنند؟ خط 6 مترو هم بيش از 85 درصد پيشرفت داشت و بايد 

تا پايان سال 96 تمام مى شد، ولى هنوز تمام نشده است.

قاليباف: مردم نبايد هزينه خطاهاى مديريتى را بدهند

شماره پيامك: 30004567

دهقان در جمع دانشجويان:جليلى در دانشگاه تهران:
عقب نشينى درمقابل آمريكا پايانى نداردبرجام توافقى نيست كه بتواند منافع كشور را تأمين كند

مهر: سعيد جليلى در مراسم روز دانشجو كه 
ديروز در تالار فردوسى دانشكده ادبيات دانشگاه 
تهران برگزار شــد، گفت: اگر 30 سال قبل در 
همين فضاى دانشجويى زوال ماركسيسم براى 
همه روشن شد، امروز زوال ليبراليسم براى همه 
آشكار شده است. نمود ليبراليسم، آمريكا و رژيم 
صهيونيستى هستند. كسانى كه مستبدترين 
نظام ها را در منطقه دارند متحد حكومت هاى 

ليبرال و تحت حمايت آن ها هستند.
جليلى گفت: آمريكا 30 سال است دنبال گزينه 
نظامى نمى رود؛ زيرا قدرت ما را در هشت سال 
دفــاع مقدس ديد. آمريكا مى دانــد روز به روز 
دامنه گزينه هايش در مقابل ملت ايران محدود 
مى شود. امروز هشت سال است كه تحريم ها را 
عليه ما به كار گرفته اند اما نتيجه دلخواهشان را 
نگرفته اند. اين حماقت ترامپ است كه دوباره از 
اين ابزار استفاده مى كند. وى تصريح كرد: سر 
ترامپ در مورد تحريم ها به سنگ خواهد خورد 

اما به شرط آنكه بهانه دست آمريكا نيفتد. برخى 
مى گويند انتخابات تمام شــده و وقت انسجام 
است؛ بله درست است اما شرطش اين نيست كه 
اشتباهات تكرار نشود و اطلاعات و تحليل هاى 

غلط مطرح نگردد.
عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام خاطرنشان 
كرد: برجام بناى محكمى نيست كه برخى ادعا 
مى كردند؛ برجام توافقى نيست كه بتواند منافع 

كشور را تأمين كند.
وى تصريح كرد: اين خوابى كه اروپايى ها براى 
برجام ديدند تا آن را با هزينه از جيب ملت ايران 

حفظ كنند تعبير نخواهد شد.

تســنيم: نماينده مردم چناران و طرقبه در 
مجلس گفت: عقب نشينى مقابل آمريكا پايانى 

نخواهد داشت.
محمد دهقان، در مراســم گراميداشــت روز 
دانشــجو كه پيش از ظهر ديروز در دانشكده 
فنى شمســى پور دانشــگاه تهران برگزار شد، 
با بيان اينكه دوران دانشــجويى دوران تمرين 
بصيرت افزايى اســت، گفت: شــما بايد بدانيد 
چه كسانى به شما خدمت و چه كسانى خيانت 
مى كنند، به عنوان يك دانشــجو بايد از اوضاع 
منطقه بويژه كشورهايى چون يمن و فلسطين 
آگاه باشــيد. وى خاطرنشــان كــرد: برخى  
مى گويند، چون آمريكا قوى است بايد تسليم 
او باشيم و با او كنار بياييم. سؤال اين است كه تا 
كى بايد كوتاه بياييم، آيا از عربستان نيز مى توان 
بيشــتر كوتاه آمد؟ آمريكا به صراحت در قبال 
عربستان گفت كه «اگر ما از او حمايت نكنيم 
دو هفته نيز نمى تواند در برابر ايران دوام بياورد»، 

در حالى كه عربستان كاملاً مطيع آمريكاست.
دهقــان افزود: مســئولان كشــورمان نيز در 
سال هاى اخير به اين نتيجه رسيدند كه «چون 
اوباما از ما خواســته كه با آن ها مذاكره كنيم، 
برويم و پاى ميز مذاكره با آمريكا بنشينيم»، ولى 

نتيجه را ديديد.
دهقان ادامه داد: ســه كشور اروپايى نيز پس از 
خروج آمريكا، سخنان واشنگتن  را به نحوى ديگر 
تكرار كردند؛ بنابراين اگر به تمامى حرف هاى 
آن ها گوش كنيم باز هم درخواست هاى آن ها 
تمام نخواهد شد و عقب نشينى در مقابل آن ها 

حد توقفى نخواهد داشت.

فرمانده ناجا خبر داد
دستگيرى 10 نفر در باره 
حادثه تروريستى چابهار

ايسنا: فرمانده ناجا از دستگيرى 10 نفر در 
باره حادثه تروريستى چابهار خبر داد و ابراز 
اميدوارى كرد مرزبانــان ايرانى گروگان، در 

صحت و سلامت به كشور بازگردند.
سردار حســين اشترى در جمع خبرنگاران 
البرزى دربــاره آخرين وضعيــت مرزبانان 
ايرانى گروگان در محدوده مرزهاى پاكستان 
و افغانستان، افزود: تلاش هاى لازم از سوى 
وزارت خارجه و ســتاد كل نيروهاى مسلح 
صــورت گرفتــه اســت. وى در خصوص 
حادثه تروريستى چابهار، گفت: اين توطئه 
با هوشيارى و شــجاعت نيروهاى انتظامى 
شهرســتان چابهار خنثى شــد و خودروى 
فرد تروريست قبل از اينكه به مقر فرماندهى 

نيروى انتظامى وارد شود، منفجر شد.
وى با اشاره به دســتگيرى تعدادى در اين 
خصوص، گفت: تاكنون 10 نفر توسط نيروى 
انتظامى و ديگر نهادهاى امنيتى شناسايى و 

دستگيرشده اند.

گفت:  خارجــه  وزارت  ســخنگوى  ايرنا: 
مشورت هاى استكهلم ماهيت يمنى- يمنى 
دارد و ايران از آغاز بحران يمن (از جمله در 
بند سوم طرح وزيرخارجه) بر ضرورت انجام 
گفت وگوهاى يمنى – يمنى به دور از دخالت 

بيگانگان تأكيد داشته است.
بهرام قاسمى در پاسخ به سؤالى در خصوص 
ادعاى برخى رســانه هاى خارجى كه ايران 
پيشــنهاد حضور هيئتى براى شــركت در 
مذاكرات يمنى ها در استكهلم را داده است، 
اظهارداشت: دقيقاً اين نگاه و موضع ايران در 
حالى مطرح شده و مى شود كه آمريكا با اتخاذ 
سياستى يك جانبه گرايانه و كاملاً جانبدارانه، 
مخرب و نامتوازن، مجوز شــروع يك جنگ 
ويرانگر ضد بشرى را عليه مردم يمن صادر 
كرده و با انواع حمايت هاى مالى، تسليحاتى 
و سياسى از نيروهاى متجاوز موجب استمرار 
يكــى از بزرگ ترين فاجعه هاى انســانى به 

اذعان سازمان هاى بين المللى شده است.

فارس: رئيس سازمان فضايى ايران گفت: در 
آينده نزديك ماهواره هاى مخابراتى باند پهن، 

رقيب اپراتورهاى موبايل مى شوند.
مرتضى برارى در صفحه شــخصى خود در 
اينستاگرام نوشــت: در آينده نزديك شاهد 
ماهواره هاى مخابراتى باندپهن خواهيم بود 
كه قابليت ارائه سرويس هاى صوتى و اينترنت 

باند پهن روى گوشى هاى هوشمند را دارند.
وى گفــت: اين ســرويس ها قابليت رقابت 
با ســرويس هاى سيار را داشته و به عبارتى 
رقابت اپراتورهاى ماهواره اى و ســيار شكل 

خواهد گرفت.
معاون وزير ارتباطــات افزود: در اين صورت 
رقابــت فعلــى ارائــه دهنــدگان خدمات 
(شــبكه هاى اجتماعى) در ارائه دهندگان 
شبكه (اپراتورهاى ماهواره و سيار) نيز تسرى 
مى يابد. وى ادامه داد: اميدواريم اپراتورهاى 
مخابراتى اين رقيب آينده را جدى گرفته و 

راهى بينديشند.

مهر: دبير ســتاد حقوق بشــر قوه قضائيه 
گفت: امروز استكبار برنامه هاى زيادى عليه 
ما دارد كه يكى از آن ها فتنه اقتصادى است 
و ديگرى عدم كارآمدى نظام كه هر دو سوار 

بر هم هستند.
محمدجواد لاريجانى ديروز در نشســت 
شــوراى فرهنگ عمومى كرمان، با بيان 
اينكه جاى خالى مكتب اســلام را چيزى 
پر نمى كنــد، گفت: امروز بــراى مكتب 
اســلام جاى زيــادى باز شــده و مردم 
كشورهاى ديگر مى خواهند بدانند مكتب 
مــردم ايران چيســت و مــا مكتب اهل 
بيت(ع) را به عنــوان پايه زندگى عملى 

بايد قرار دهيم.
وى گفــت: امروز توطئه هايــى كه عليه ما 
دارد بسيار زياد است، فتنه اقتصادى و عدم 
كارآمدى كه مســئله جدى است، بنابراين 
خيلى مهم است كه ما دشمن را بشناسيم 

و حربه هاى آن را تشخيص دهيم.

قاسمى واكنش نشان دادمعاون امور بين الملل قوه قضائيه:رئيس سازمان فضايى ايران:
ماهواره هاى مخابراتى رقيب 
اپراتورهاى موبايل مى شوند

فتنه اقتصادى، توطئه 
استكبار عليه ايران است

رد  ادعاى درخواست تهران براى 
حضور در مذاكرات استكهلم

در خراسان رضوى 
يكى دو مورد هست 
كه على مجدى فر 
كه متهم به 
كلاهبردارى بوده به 
صورت متعدد هم 
از طريق رايانه و هم 
غيررايانه به 10 سال 
حبس و جزاى نقدى 
و رد مال محكوم 
شده است

بــــــــرش

annota�on@qudsonline.ir

مشت بر سندان

محمدحسين جعفريان

درباره «ايران آينده» تصويرسازى كنيم
استراتژيست واقعى بيش از همه كسى است كه آينده را مى بيند و تصوير درستى از آن 
ترسيم مى كند. وقتى افراد تصوير درستى از آينده دارند چارچوب ذهنى و اولويت ها 
و گرايش ها و بينش هايشــان در اين چارچوب تنظيم مى شود و در همين چارچوب 

حركت مى كنند.
بسيارى از هنرمندان و انديشمندان غربى چنين مى كنند. هاليوود تصويرى از آينده 
تكنولوژى و نظامى گرى و... مى دهد؛ مردم و دولتمردان و دانشــمندان و... هم در آن 
چارچوب حركت مى كنند. كسانى مثل اچ.جى.ولز تصويرى از آينده رسانه هاى جمعى 
و ارتباطات و... شكل مى دند؛ اينترنت و mass media و تكنولوژى در همان چارچوب 
شكل مى گيرد. حتى رنسانس از رنسانس هنرى شروع شد و بعد به رنسانس دينى 

لوتر و كالون و رنسانس فلسفى و بعد رنسانس علمى و انقلاب دريانوردى و... رسيد. 
برخلاف تصورات معمول، اميرحسين فردى و كيهان بچه هايش بيش از همه كارهايى 
از اين دست مى كردند. آن هم زمانى كه نه كانون تفكرى بود، نه انديشكده اى، نه سند 
چشــم اندازى و نه تصويرى از پيشــرفت و آينده ايران، در دهه شصت و ابتداى دهه 
هفتاد، از ايران چند دهه آينده در مجله خود تصوير مى داد. چيزهايى كه حالا خيلى 
معمولى اســت ولى آن موقع آرزو بود. او راه افتادن مترو تهران، برگزارى المپيادهاى 
جهانى در تهران و اصفهان و... رشــد علمى ايران، تبديل ايران به يكى از قطب هاى 
سلامت و پزشكى در دنيا و... را در كنار تصاويرى از گذشته ايران مانند كارهاى علمى 

ابن سينا نشان مى داد تا مسير پيشرفت را شدنى بنماياند.
اميرحسين فردى براى نسل سوم انقلاب آينده سازى مى كرد. تصوير روشن اميدوارانه اى 
در فضاى نااميدى دهه هفتاد  داد. در اوج تهاجم فرهنگى، او تهاجم مى كرد، نه دفاع 
منفعلانه. ايران امروز، اما بيش از همه از فقدان تصوير از آينده رنج مى برد. نه متفكران 

ما آينده نگرى مى كنند نه هنر و ادبيات ما از آينده مى گويد.
تلاش ها معطوف به حال است و حال يعنى روزمرگى. روزمرگى و حفظ وضع موجود 
هم يأس آفرين است. اهميت الگوى اسلامى ايرانى پيشرفت همين است. كارى كه 
مقام معظم رهبرى با تبيين تمدن انقلاب و پنج مرحله آن مى كند همين اســت و 
كارى كه امام مى كرد و از غلبه مســتضعفين بر مستكبرين در قرن پانزدهم هجرى 
ســخن مى گفت همين بود. اين تصوير بايد تصويرى شدنى و در دسترس اما عالى 
و تغييرآفرين و تحول گرا باشد. اين تصوير بايد به دستاوردهاى حال ما و توانايى هاى 
گذشته ما معطوف باشد. و سرانجام اين تصوير بايد به هنر و ادبيات و رسانه و منبر و 

انديشه و فرهنگ عمومى و اجتماع راه بيابد.

يادداشت روز
annota�on@qudsonline.ir

 محمدصادق شهبازى-كارشناس علوم اجتماعى 
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

نخستين جشن سالگرد پيروزى ملت عراق در برابر داعش برگزار مى شود   آستان: رئيس دانشگاه بين المللى امام رضا(ع) با بيان اين خبر گفت: دوشنبه 19 آذر جشن پيروزى ملت عراق در برابر 
داعش با حضور دانشجويان عراقى محصل در ايران برگزار مى شود و ياسين شريف سركنسول عراق در مشهد، غلام عباس ارباب خالص رئيس نمايندگى وزارت امور خارجه در شمال و شرق كشور و رضايى نماينده 
كنسولى وزارت علوم در خراسان رضوى را ميهمانان ويژه اين مراسم ذكر كرد. رجوعى افزود: در اين برنامه از خانواده شهداى مدافع حرم كه در عراق و در مبارزه با داعش به شهادت رسيدند هم قدردانى خواهد شد.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r

مديرعامل مؤسسه كيفيت رضوى:
مبناى فعاليت  ما اهتمام به پژوهش و توليد علم بومى است

آســتان نيوز: مديرعامل شركت 
مبناى  گفــت:  رضــوى  كيفيــت 
فعاليت هاى مؤسسه كيفيت رضوى، 
اهتمام به پژوهش و توليد علم بومى 

است. 
حســين زمانى بيان كرد: با توجه به 
اينكه مؤسســه كيفيــت رضوى در 
اغلب فعاليت ها و طرح هاى خود، به 

توليد و به كارگيرى دانش بومى و برخاســته از فرهنگ و نگاه اســلامى نياز دارد، 
در نمايشگاه دســتاوردهاى پژوهش، فناورى و فن بازار شركت كرده است تا علاوه 
بر معرفى حوزه هاى مختلف فعاليت خود، مراكز علمى و نخبگان علاقه مند به اين 

موضوعات را شناسايى و از ظرفيت هاى آن ها استفاده كند.
وى با بيان اينكه ايده اصلى مؤسسه كيفيت رضوى در فضاى علمى و پژوهشى كشور 
شكل گرفته است، افزود: بخشى از فرايندها و مدل اجرايى مؤسسه نيز توسط جمعى 

از محققان با نگرش فرا رشته اى شكل گرفته است.
مدير عامل شــركت كيفيت رضوى ادامه داد: از اين جهت مؤسسه كيفيت رضوى 
را مى توان يك سازمان شكل گرفته بر اساس راهبردهاى كلان نقشه جامع توسعه 
علمى كشور دانست كه برخى از حلقه هاى فعاليت آن در فضاى علمى و پژوهشى 
تعريف و اجرا شــدند، مؤسسه حلقه هاى تكميلى اين پژوهش ها را دنبال مى كند و 
براى توليد نتايج آن با اســتفاده از ظرفيت بخش خصوصى در زمينه هاى مختلف 
تدابير لازم را پيگيرى مى كند.زمانى با اشاره به نشان طيب گفت: براى مثال پروژه 
طراحى مفهومى زنجيره نان طيب در قالب يك طرح تحقيقاتى در مؤسسه پژوهشى 
علوم و صنايع غذايى اجرايى شــد، نتايج آن در قالب مدل ارزيابى كيفيت زنجيره 
توليد تا مصرف نان در اختيار مؤسسه كيفيت قرار گرفت و مؤسسه با همكارى بخش 
خصوصى در حال اجراى مدل و توسعه آن در بخش هاى مختلف است.وى ادامه داد: 
اين طرح به خوبى ارتباط بين زنجيره ايده تا محصول را برقرار و اجرايى كرده است 

كه مضمون چند راهبرد كلان در نقشه جامع توسعه علمى كشور مى باشد.
مدير عامل شــركت كيفيت رضوى افزود: آستان قدس رضوى علاوه بر پذيرش بار 
مسئوليت تعريف استانداردهاى كيفيت مبتنى بر دانش بومى، در حال عملياتى كردن 

بخشى از راهبردهاى نقشه جامع توسعه علمى كشور است.

خـــبر

گزارش

آستان: حجت الاسلام و المسلمين رئيسى روز 
گذشته در جمع دانشجويان دانشگاه هاى تهران 
در دانشگاه شهيد بهشتى گفت: «عدالت خواهى 
و اصلاح گرى از ويژگى هاى جنبش دانشجويى 
است كه حضورشــان در همه عرصه ها همراه با 
آگاهى بخشــى و اميد آفرينى بــوده و به عنوان 
نسلى كه آينده ساز كشــور هستند همواره در 
خود احساس مسئوليت داشته اند. پس از پيروزى 
انقلاب اسلامى همواره دانشگاه را به عنوان جايگاه 
حامى انقلاب، نظام و ارزش هاى نظام و دغدغه مند 
مشكلات مردم مى شناسيم و برخلاف آنچه ممكن 
است برخى احساس كنند كه دانشجوى سياسى 
بايد عضو گروه هاى سياسى باشد اما ما دانشجوى 
سياسى را كسى مى دانيم كه جامعه را بشناسد، 
نياز جامعه را بشناسد، احساس مسئوليت داشته 

باشد و در جامعه ايفاى نقش كند.»
توليت آســتان قدس رضوى ادامه داد: «امروز 
قراردادهايى پيــش روى ملت ايران قرار دارند 
كــه به ظاهرامورى اســت كــه مى تواند ما را 
از مشــكلات خارج كنــد امــا در واقع نوعى 
خودتحريمــى را براى ملت ايــران مى آفريند. 
وظيفه همه مسئولان و دست اندركاران كشور 
اســت كه به داشته هاى خودمان اعتماد كنند، 
به نيروى انســانى متراكم و فرهيخته خصوصاً 
در حــوزه جوانان كــه در اين كشــور وجود 
دارد، اعتمــاد كنيم و بدانيم راهكار برون رفت 
از مشــكلات اتكال به خــدا و اعتماد به نفس 
و نيروهاى جوان و آشــناى به مسائل كشور و 
فرهيخته است. راهكار برون رفت از مشكلاتى 

كــه دشــمن پيــش روى ما 
قــرار داده، آن اســت كه به 
كنيم؛  اتكا  ملت  داشــته هاى 
بيگانــگان نــه گرهــى از كار 
ملت ها گشوده اند و نه خواهند 

گشود.»
عضو مجلــس خبرگان رهبرى 
افزود: «تاريخ ملت ها پيش روى 
ماست، شــرايط و وضعيتى كه 
امروز در دنيا وجود دارد براى ما 
هيچ ترديدى باقى نمى گذارد كه 
راه ما، راه ايســتادگى، مقاومت، 
تلاش، تسليم نشــدن و توليد 
است. امروز مسئولان بخش هاى 
مختلف بايد بدانند اگر در مقابل 
دشــمن كوتاه بياييم او بسنده 
نمى كند و تا تسليم شدن پيش 
خواهد آمــد، راه متوقف كردن 

دشمن ايستادگى و آگاهى به روش هاى اوست و 
بايد در مقابل آن روش ها كنشگر فعال در ميدان 
باشــيم و اين كنشگرى ما در حوزه هاى مختلف 
خود را نشــان داده و موفقيت هاى بسيارى براى 

ما داشته است.»
حجت الاسلام والمسلمين رئيســى در ادامه با 
اشــاره به اينكه مردم كشور را در آنچه مربوط 
به آرمان هاى انقلاب اسلامى و استقلال كشور 
اســت موفق مى داننــد، گفت: «امــا در حوزه 
عملكردهــا و اجرا مــردم ناراضى هســتند و 
مى پرسند چرا با وجود موفقيت هاى فراوان اما 
در درون دچار مشــكل هستيم؟ اين مشكلات 
زيبنده نظام اســلامى نيست و حق مردم است 
كه از همه ما بخواهند كه آيا توانايى نيســت؟ 
نخواستن است يا نتوانستن؟ ما همه مشكلاتى 
كه وجود دارد را محصول دشــمنى دشــمنان 
نمى دانيم و برخى از آنها محصول بى تدبيرى ها 
و مسائلى اســت كه مى توانست وجود نداشته 
باشد. راهكار اين است كه همه دست به دست 
هم دهيم و با انســجام ملى در مقابل دشمن، 
با كار، تلاش، ايســتادگى و اقتصادى مقاومتى 

همه يك نگاه و هدف را دنبال كنيم.»
توليت آستان قدس رضوى در ادامه ضمن بيان 
اينكه مشــكلات اقتصادى ما راهكار اقتصادى 
دارد و كســانى كــه دنبال راهكار سياســى 

هستند، اشتباه مى كنند، گفت: 
«چند قطبى كردن جامعه براى 
نيست،  مفيد  پيشرفت كشــور 
آدرس غلــط دادن، حاشــيه را 
به متن آوردن و مســائل اصلى 
كشور را فرعى كردن، نادرست 
است؛ متن زندگى مردم مسائل 
معيشتى، اقتصادى، رونق توليد 
و اشتغال اســت. ملت ايران در 
شــرايط بسيار ســخت جنگ 
تحميلى نشــان داد كه با اتكال 
بــه خدا و اعتماد بــه نفس راه 
خــروج از همه ايــن تهديدها 

وجود دارد و مى تواند تبديل به فرصت شــود. 
در آن زمــان هم بســيارى از تحريم ها وجود 
داشــت اما شــرايط امروز به گونه اى است كه 
مى توان تمام مشــكلات درون كشــور را حل 
كرد اما اشــكال اين است كه برخى مشكل را 
مشكل اقتصادى نمى بينند و به دنبال راهكارى 
سياسى هستند. رهبر معظم انقلاب اختيارات 
ارزشمندى به رؤساى ســه قوه داده اند، مردم 
هم از آنها انتظار دارنــد با تمام توان راه برون 
رفت از مشكلات را بيابند كه اين راهكار دست 

يافتنى است.»
عضو مجلس خبرگان رهبرى برگزارى جلسات 
دانشــجويى را نعمتــى براى همه مســئولان و 
مديران در حوزه هاى مختلف دانست تا در جريان 
ديدگاه هاى دانشجويان و فرهيختگان قرار بگيرند.
در ادامه اين برنامه برخى دانشــجويان سوالاتى 
از توليت آســتان قدس پرسيدند. اين سوال ها و 

پاسخ هاى حجت الاسلام والمسلمين رئيسى به 
اختصار در ادامه مى آيد.

 سؤال اول: اگر رئيس جمهور بوديد آيا 
همه چيز خوب مى شــد؟ مگر حتماً بايد 
رئيــس جمهور شــويد كه 
اوضاع خوب شــود؟ حرف 

مردم ما هم همين است.
توليت آســتان قــدس رضوى 
در پاسخ به اين ســئوال گفت: 
مضمون اين پرســش را برخى 
ديگر نيز اينگونه مطرح مى كنند 
كه خوب شد شما رئيس جمهور 
نشديد تا شــرايط كنونى به نام 

شما تمام نشود.
وى با اشــاره به تبليغات رقباى 
انتخابــات  دوران  در  سياســى 
كــه مى گفتند اگر رئيســى در 
انتخابات پيروز شود، دلار 3500 
تومانى 5 هزار تومان مى شــود، 
بنــده رئيس  الحمدالله  گفــت: 
جمهور نشدم تا دلار 5هزار تومان 

شود. (خنده حضار)
عضو مجمع تشــخيص مصلحت نظام با تاكيد 
بر اينكه وضعيت كنونى، يك سرنوشــت حتمى 
براى كشور نبوده، اظهار داشت: ما مى توانستيم 
درآمدهــاى ارزى را مديريت كنيــم، امروز 85 
درصد از صادرات ما از محصولات خام و نيمه خام 
اســت كه مى شود به ارزش افزوده و فرآورده هاى 
نفتى تبديل شــود. ارزى را كه از اين محصولات 
عايد كشور مى شود مى توان مديريت كرد كه در 

جهت منافع كشور استفاده شود.
مركز پژوهش هاى مجلس 28 گزارش از وضعيت 
كسب و كار در كشــور دارد كه در 26 مورد آن 
مشكل اصلى نداشتن ارز و بنيه مالى اعلام شده 
اســت؛ چرا اينقدر نقدينگــى افزايش يافت و به 
سمت توليد نرفت؟ مگر توليد كننده مى تواند با 
اين بهره هاى بالاى بانكــى كارى كند؟ اگر اين 
نقدينگى در اختيار توليد قرار نگيرد در هرجايى 
ويران كننده است. مبلغ بسيار بالايى به واردات 
كالاهــاى لوكس و يا كالاهايى كه امروز ضرورت 
كشــور نيست تعلق مى گيرد، كه مديريت منابع 

مى تواند براى اين مشكل كارساز باشد.
ســوداگرى و سفته بازى در كشور راهكار دارد. با 
وضع ماليات مى توان مســئله را حل كرد؛ كسى 
كه درآمد دارد بايد ماليات بدهد، آســتان قدس 
35 سال به دســتور امام (ره) ماليات نداده است 
اما در اين 2 ســال هم ماليات بــر ارزش افزوده، 
هم ماليات تكليفى و هم ماليات جمعى خرجى 
پرداخت شده است كه اسناد آن 
وجود دارد و مى توانيد از وزارت 

اقتصاد و دارايى بپرسيد.
بايــد از يقه ســفيدها كه فرار 
مالياتى مى كنند، ماليات گرفت. 
اگــر از اينها هم ماليات بگيريم 
تعديل ثــروت در كشــور رخ 

مى دهد.
عده اى درآمد بسيار بالايى دارند 
و فرار مالياتى مى كنند كه اگر 
حقوق دولت و ملت از آنها اخذ 
شود جلوى بســيارى از دلال 
بازى ها و ســفته بازى ها گرفته 

خواهد شد.
اگر ما بوديم توليد مســكن را در كشور متوقف 
نمى كرديم، اگر ما بوديــم قانون مترقى محيط 
زيست مصوب مجلس شوراى اسلامى خودمان 
را به قانون فرانسه ترجيح مى داديم، اگر ما بوديم 
مركز هوشمند در رابطه با بنزين را كه مى توانست 
جلوى قاچاق بنزين را بگيرد، تعطيل نمى كرديم.

ما معتقديم كه بسيارى از اين امور با نگاه منصفانه 
مى تواند مشكل كشور نباشد و راه حل برون رفت 
از مشــكلات باشــد اما بعضى از نگاه ها و تدابير 
مشكلاتى را براى مردم و كشور ايجاد كرده است.

 ســوال دوم: با توجه به آمار منتهى به 
انتخابات، على رغم افت محســوس آراى 
دكتر قاليباف در هفتــه آخر انتخابات كه 
مى توانست انتخابات را به دور دوم بكشاند، 

چرا ايشــان كنار رفت، چرا شما مانع كنار 
رفتن قاليباف نشديد؟

عضو مجلس خبرگان رهبرى در پاسخ به اين سوال 
هم اظهار كرد: در ابتدا آقاى دكتر قاليباف قصد 
حضور در انتخابات را نداشت و حتى اعلام آمادگى 
كرد به بنده كمك كند ولــى با توجه به تجربه 
حضور ايشان در دو دوره انتخابات و زمينه ايشان، 
من گفتم مانــع از حضور هيچكس در انتخابات 
نخواهم بود. آقاى سعيد جليلى هم گفت اگر شما 
بياييد من حضور نمى يابم. آقاى قاليباف اعلام كرد 
تا آخرين مناظره هستم و اگر نظرسنجى ها رأى 
من را كمتر نشان داد، تصميم گيرى مى كنيم كه 
پس از ارائه نظرسنجى هاى مختلف طبق وعده اش 
بعد از مناظره سوم، انصراف داد البته من به ايشان 
و آقايان جليلى و ميرســليم هرگز نگفتم شــما 
نياييد تا من بيايم. آقــاى قاليباف وفاى به عهد 

كردند كه من از ايشان و ديگران تشكر مى كنم.
 دو شب مانده به رأى گيرى آقاى ميرسليم به من 
گفت برخى مى گويند به نفع شــما كنار بروم اما 
نظرم اين است، كسانى كه به من رأى مى دهند 
به كس ديگرى رأى نمى دهند كه من به ايشان 

گفتم پس حتماً تا آخر بمانيد.

 ســؤال ســوم: به نظر مى رســد شما 
رهنمودهاى گل و بلبل ارائه مى دهيد، آيا 
واقعاً مشكلات مردم را مى دانيد؟ مى دانيد 
بسيارى از خانواده ها از تأمين مايحتاج خود 

درمانده اند؟
توليت آســتان قدس رضوى در پاســخ به اين 
ســوال گفت: من نسبت به مشكلات مردم آشنا 
هســتم. قبل از افتخار خادمى حضرت رضا(ع) 
در ســمت هاى قضايى جزو مسئولانى بودم كه 
بيشــترين ارتباط را با مردم داشــتم. چند شب 
در هفته را در مســجد حضور مى يافتم و كسانى 
كه دچار مشكلات بودند، مستقيماً با من ارتباط 
داشــتند. روزهاى سه شنبه را هم براى ارتباط با 
مردم قرار مــى دادم و الان هم روزانه چندبار در 
بين زائرين در حرم مطهر رضوى حضور مى يابم.

 مشــكلات مردم راه حل دارد و هرجا كه مدير 
تواناى لايقى در يك شهر، سازمان و يا اداره وجود 
داشته با همان امكانات، برنامه و بودجه توانسته 
است بسيارى از مشــكلات زندگى مردم را حل 
كند، براى برنامه و بودجه هم نقش قائلم اما 70 

درصد نقش مربوط به مديريت است.
 در 10 سال حضورم در سازمان بازرسى كشور، 
تمام سازمان ها و مجموعه هاى كشور را بازرسى 
كردم و در دولت هاى مختلف ديدم كه مديريت 
نقش بسيار مهمى در كارآمد كردن دستگاه دارد.

 آنچه در انتخابات مى گفتيم انجام شدنى است، 
ديديد كه چنــد روز بعد از انتخابات خود همان 
آقايان، حرف هاى مــا را زدند؛ ما مى گفتيم بايد 
شــغل ايجاد كرد اما آقايان مى گفتند حرف هاى 
پوپوليستى مى زنيد اما چند روز پس از انتخابات 

گفتند ما همين ميزان شغل ايجاد مى كنيم!
 چرا به مركز پژوهش هاى مجلس گفتيد روزانه 
گزارش عليه ما منتشــر كند و در چندين جزوه 
بگويد مگر مى شــود اينقدر شغل ايجاد كرد؟ ما 
گفتيم متن قانون اين اســت. هركس مديريت 
اجرايى كشــور را به دســت بگيرد بايد به قانون 
پايبند باشد و قانون مى گويد كه چه ميزان شغل 

بايد ايجاد شود.

 سؤال چهارم: شما 3 سال است مديريت 
مجموعه بزرگ آستان قدس را در اختيار 
داريد، چه مقدار از اين شعارها را براى بهبود 

كشور و وضع مردم اجرايى كرديد؟
توليت آســتان قدس رضوى در پاســخ به اين 
سوال بخشــى از عملكرد سه ساله خود را بازگو 
كرد و ادامه داد: ســند بالادســتى آستان قدس 
رضوى حكم رهبر معظم انقلاب است كه مسئله 
زيارت، توجه به نيازمندان و مسائل فرهنگى را 3 
محور اساسى آستان قدس قرار دادند، در ارتباط 
با كار اقتصــادى هم فرمودند اين فعاليت ها بايد 

ساماندهى شود.
برخى از رويكردها را در آستان قدس تغيير داديم؛ 
پاساژ سازى كه هزينه اجتماعى است را تبديل به 
زائرسرا سازى كرديم كه سرمايه اجتماعى است و 
اساس آستان قدس را توجه به زائران و محرومان 

مى دانيم.
از مشهد مال خارج شديم و پول آن را در ايجاد زائر 
شهر با ظرفيت 20 هزار زائر براى زائران كم درآمد 
و بى درآمد هزينه كرديم كــه فاز دوم آن هم تا 
پايان سال افتتاح مى شود و زائر سراى رضوى را 

در 2 كيلومترى حرم مطهر ايجاد كرديم.
تاكنون نزديــك به 900 هزار نفــر زائر اولى به 
مشــهد مقدس آورديم، يعنى روزانه هزار نفر از 
افراد محروم كه مشكل مالى دارند به زيارت حرم 

مطهر رضوى مشرف شدند.
سالى كه به آســتان قدس آمدم تنها 4 رقبه به 
آستان مقدس وقف شــده بود اما در سال 95 و 
96 رقبه هاى وقفى با 54 رقبه، بيش از 10 برابر 

شده است.
باغاتى در مشــهد داشــتيم كه اســتفاده هاى 
اختصاصى داشت، مثل باغ بيلدر كه تنها توسط 
توليت مورد اســتفاده قرار مى گرفت. اين باغ 70 
هكتارى در اختيار مؤسسه جوانان قرار گرفت و 
تبديل به اردوگاه تربيتى جوانان و نوجوانان شد و 
تاكنون 50 هزار نفر در فضاى تربيتى اين اردوگاه 
حضور يافته اند. باغ 110 هكتارى در قلب مشهد 
مقدس را تبديل به باغ اردوگاه خاتون براى بانوان و 
دختران كرديم. با اينكه مى توانستيم ساخت وساز 
كنيم اما باغات شش هاى شهر هستند و نبايد از 
بين بروند. در روز 16 آذر امســال اولين مجتمع 
دانشجويى را در مشــهد مقدس افتتاح كرديم. 
در بــاغ «خوردين» در غرب تهران با اينكه مجوز 
شهردارى براى برج سازى را داريم اما جلوى قطع 
درختان 600 ساله را گرفتيم و به زودى آن را به 

اردوگاه جوانان تبديل مى كنيم.
دفاتــر اســتانى آســتان قدس رضــوى فقط 

مأموريت هــاى محوله به اين 
آستان از قبيل تسهيل زيارت، 
نيازمندان  به  خدمت رســانى 
و مســائل فرهنگــى را دنبال 
به همه مســئولان  مى كنند. 
كشــور گفتم كه بيشــترين 
مراجعه به من براى اشــتغال 
است، چرا نبايد زمينه كار در 
كشور وجود داشته باشد؟ حق 
مردم است كه اشتغال داشته 
باشــند؟ در برخى كشورهاى 
اروپايى كه ارتباط كمى با دريا 
دارند گاهى 50 درصد درآمد 
ناخالص ملى آنها از طريق دريا 
كسب مى شــود اما ما 3 هزار 
كيلومتر با دريــا ارتباط داريم 
ولى سهم مان از اقتصاد دريا 2و 

نيم يا 3 درصد است.
در اقتصاد فضاى مجازى هند و پاكستان درآمد 
خوبى كســب مى كنند كه اگر ايــن اقتصاد در 
كشــور فعال شــود مى  تواند در توليد شــغل و 
پيشــرفت فناورى نقش ايفا كند. در كشاورزى 
هم اگر بخواهيم اســتقلال پيــدا كنيم بايد به 
استقلال توليد بذر برسيم كه گفتيم مزرعه نمونه 
و حوزه كشاورزى آستان قدس رضوى به دنبال 
توليد كالاى استراتژيك «بذر» باشند و در اين راه 

گام هاى بسيار خوبى برداشته شده است.
توليد دارو در كشــور را جــزو كارهاى بنيادى 
مى دانيم و به همين دليل توليد دارو در آســتان 
قدس را 2 برابر كرديم. به دنبال كارهاى اساسى 
هستيم كه در جهت استقلال كشور و گره گشايى 
از مشــكلات كشور باشــد. در حوزه اقتصادى و 
توانمندسازى مردم به ويژه نيازمندان و محرومان، 
بسيارى از قنات هاى خراسان بزرگ لايروبى شد 
و در حوزه دام سبك، صنايع روستايى و گياهان 
دارويى به اندازه وســع خودمــان اقداماتى انجام 
داديم و خواهيد ديد كه تغيير رويكرد ما به سمت 

كارهاى اساسى نتايج خوبى خواهد داشت.

 سؤال پنجم: شما براى تخلفات انتخابات 
96 شكايت كرديد، نتيجه چه شد؟

 انتخاباتى كه گذشــت، به گفته دبير شــوراى 
نگهبان از انتخابات هاى پرتخلف كشور بود.

بيش از 600 گزارش از بخش هاى مختلف كشور 
از تخلف هاى انتخاباتى داشتيم اما برخلاف برخى 
كــه فكر مى كردنــد با مخالفت با نظر شــوراى 
نگهبان مى توانند كارى پيش ببرند، معتقد بودم 

بايد مشــكل و بحرانى براى كشور ايجاد نشود، 
لذا بلافاصله پس از انتخابات و اعلام نظر شوراى 
نگهبــان، على رغم اينكه معتقد بودم بســيارى 
از تخلفــات و كارهايــى كه كردنــد و بعضى از 
دهيارى ها، بخشــدارى ها، فرماندارى ها و برخى 
وزارتخانه ها تبديل به ستادهاى انتخاباتى شد و 
از امكانات دولتى و عمومى بسيارى استفاده شده 
بود، با موارد عديــده اى كه در اين رابطه بود، به 
همه مسئولان كشور گفتم به آنچه شوراى نگهبان 
بــه عنوان فصل الخطاب اعلام كند حتماً پايبند 
خواهم بود اما خواسته جدى دارم كه به تخلفات 

رسيدگى شود.
من پس از انتخابات فقط حس آستان قدسى دارم 
و تمام وجودم بر آن است كه مأموريتم در آستان 
قدس رضــوى به خوبى انجام شــود و برخلاف 
برخى اتهامات رسانه اى هيچ كدام از فعاليت هاى 

من انتخاباتى نيست.
بايد به تخلفات انتخاباتى سال 96 رسيدگى شود 
كه اگر كســى دولت مستقر بود، مجموعه اش به 

خود جرئت ندهد دست به هركارى بزند.
كشور ما كشور انتخابات است و در كشور انتخابات 

بايد رأى مردم تضمين شود.
بعد از انتخابات هم اعلام كردم كه بايد به تخلفات 
رســيدگى شــود، رهبر معظم انقــلاب هم 14 
خردادماه در حــرم امام(ره) فرمودند به تخلفات 

بايد رسيدگى شود.
معتقدم هر كس در اين عرصه بخواهد حضور يابد، 
بايد بداند انتخابات ما سالم، دور از هرگونه تخلف 
و دور از هرگونه شائبه اى است كه در اين انتخابات 
هم ما گفتيم و هم مردم گفتند و اســنادى براى 
ما فرستادند و ما براى مسئولان ارسال كرديم، لذا 
ما مصرانه خواستار رسيدگى به تخلفات انتخاباتى 
براى تضمين سلامت انتخابات در كشور هستيم.

اينكه با طرفداران ديگر كانديداها در دستگاه هاى 
ادارى تسويه حساب كنند غلط است و سلامت و 

قانونمندى انتخابات را تهديد مى كند.

 سؤال ششم: يكبار به صورت واضح سال 
67 را شرح دهيد.

 نسل جديد در جريان قضيه نفاق و تروريست هايى 
كه سال 60 به جان مردم افتادند و  مثل داعش 
كه جنايت كرد در منطقه، در اين كشور جنايت 

كردند، نيستند.
در هميــن تهران روزى 100 تــا 120 نفر ترور 
مى شدند و هركس از خانه بيرون مى رفت خصوصاً 

نيروهاى انقلابى و حزب اللهى ترور مى شد.
جريان نفاق 17هزار نفر از رئيس جمهور، نخست 
وزير، رئيس ديوان عالى، نمايندگان و ائمه جمعه 

را در اين كشور به شهادت رساندند.
قهرمــان مبــارزه بــا نفــاق در ايــن كشــور 

امام خمينى(ره) است.
همه كسانى كه سربازى نظام در برخورد با نفاق 
كردند امروز بايد مورد تكريم قرار بگيرند زيرا شر 

جريان نفاق را در كشور كوتاه كردند.
دليل اينكه مردم به ســردار ســليمانى عشــق 
مى ورزند اين اســت كه با داعش 
به عنوان يك جريان دست ساخته 
اسرائيل و مورد حمايت آمريكا و 
پول ســعودى كه بشــريت را به 
مخاطــره انداخته اســت، مبارزه 
كرد؛ قاسم سليمانى به عنوان يك 

قهرمان ملى است.
چرا بايد عــده اى ادبياتى را براى 
رأى آوردن به زبان بياورند كه نظر 
عده اى را جلب كنند، اين درست 
اســت كه تمام خطوط اساسى و 
امنيتى نظام شكسته شود تا دل 

عده اى شاد شود؟
برخى تصور مى كردند تفاوت بنده 
و كانديداى رقيــب، تفاوت رنگ 
عمامه من و رقيبم اســت، اصلاً 
مســئله اين نيست، مسئله وجود 
2 نگاه در كشوردارى براى آينده است؛ يك نگاه 
عميقاً معتقد به اســتقلال فرهنگى، اجتماعى، 
اقتصادى و سياسى است اما يك نگاه معتقد است 
كه براى آب خوردن هم بايد به امضاى بيگانگان 

نگاه كنيم.
براى همه احترام قائلم و در مناظرات كوچكترين 
بى احترامى نكردم چون به اساس اصول اخلاقى 

معتقدم.
تربيت ما تربيت حقوقى، قضايى و اخلاقى است و 
در هيچ جا به هيچ عنوان هدف وسيله را توجيه 
نمى كند و با هر ادبيات، سخن و روشى نمى توان 

پيش رفت.
نگاهــى كه امروز كشــور را تهديد مى كند، نگاه 
به غرب، نگاه به كنوانســيون ها و قراردادهاست، 
قبل از هرجايى دانشگاه صلاحيت دارد نسبت به 
FATF ،2030 و برجام نظر بدهد و بدون گرايش 
سياسى بر اساس نگاه بى طرفانه علمى نظر دهد 
كه اين قراردادها چه آينده اى مى تواند براى كشور 
داشته باشد؟ استقلال كشور را تضمين مى كند 

يا تهديد؟
رأى مردم در حوزه استقلال و آرمان هاى كشور 
بالاســت ولى در حوزه عملكردهــا و اجرا مردم 
گله مندنــد و ما بايــد رفع ايــن گله مندى ها و 
مشكلات مردم را مسئله محورى قرار دهيم و من 
هم به عنوان توليت آستان قدس و يك طلبه با 
دولت و هركسى كه گرهى از مشكلات مردم باز 

كند صميمانه همكارى خواهم كرد.
برخى ديگر از سئوالات دانشجويان و پاسخ هاى 
حجت الاسلام والمسلمين رئيسى در شماره بعد 

روزنامه منتشر خواهد شد.

حجت الاسلام و المسلمين رئيسى در جلسه پرسش و پاسخ دانشجويى در دانشگاه شهيد بهشتى:

مشكلات اقتصادى كنونى، ناكارآمدى تئورى وابستگى را اثبات كرد

آدرس غلط دادن، 
حاشيه را به متن 
آوردن و مسائل 
اصلى كشور را 

فرعى كردن، 
نادرست است؛ 

متن زندگى مردم 
مسائل معيشتى، 
اقتصادى، رونق 
توليد و اشتغال 

است

بــــــــرش

از مشهد مال 
خارج شديم و پول 

آن را در ايجاد 
زائرشهر با ظرفيت 
20 هزار زائر براى 
زائران كم درآمد 

و بى درآمد هزينه 
كرديم

بــــــــرش

توليد دارو در 
كشور را جزو 

كارهاى بنيادى 
مى دانيم و به همين 

دليل توليد دارو 
در آستان قدس 
را 2 برابر كرديم. 
به دنبال كارهاى 

اساسى هستيم كه 
در جهت استقلال 

كشور و گره گشايى 
از مشكلات كشور 

باشد

بــــــــرش

مديرعامل شركت 
مبناى  گفــت:  رضــوى  كيفيــت 
فعاليت هاى مؤسسه كيفيت رضوى، 
اهتمام به پژوهش و توليد علم بومى 

حســين زمانى بيان كرد: با توجه به 
اينكه مؤسســه كيفيــت رضوى در 
اغلب فعاليت ها و طرح هاى خود، به 
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قاب رضوى
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تفاهم نامه  همكارى ميان آستان قدس رضوى و دانشگاه شهيد بهشتى با هدف 
گسترش همكارى ها در زمينه علم و فناورى به امضا رسيد. حجت الاسلام و 
المسلمين رئيســى در اين باره گفت: از ابتداى ورود به آستان قدس رضوى 
حوزه علمى را فعال كرديم و براى نخستين بار در آستان قدس رضوى معاونت 
علمى تشكيل شد. اين معاونت، مسائل دانشگاه ها و مراكز علمى را در همه 

استان ها همراه با علم و فناورى پيش مى برد.
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نگاهى كوتاه به هلدينگ سلامت و داروى سازمان اقتصادى رضوى
در مسير خودكفايى با توليد داروهاى راهبردى

 آستان  جايگاه دارو در امنيت ملى كشورها سبب شده تا كشور ما نيز با تعيين 
سياست هاى كلى سلامت، به عرصه توليد و حتى صادرات دارو گام بگذارد و در 
اين راستا پيشرفت هاى ايجاد شده در صنعت داروسازى و توليد بيش از 90 درصد 
داروهاى مورد نياز در داخل كشور، سبب شد تا ايران جايگاه نخست توليد دارو در 
منطقه خاورميانه را از آن خود كند. اما در اين بين يكى از بخش هايى كه عملكرد 
چشمگيرى در اين صنعت داشته، هلدينگ سلامت و داروى سازمان اقتصادى رضوى 

است.

 شركت هايى از جنس باور
اين هلدينگ شامل شركت هاى داروسازى ثامن، سامان داروى هشتم، پخش ياراطب 
ثامن است كه اعضاى كارگروه اين هلدينگ متشكل از مديران عامل و رؤساى هيئت 
مديره شــركت هاى تابعه هستند. اين هلدينگ ضمن توليد انواع داروها و بررسى و 
حمايت از طرح هاى دانش بنيان جديد، در صدد است تا با اصلاح و تعويض خط توليد 
شركت داروسازى ثامن، توليد سلول هاى منوكلونال آنتى بادى، افزايش توليد دياليز 
صفاقى، استفاده از تمام ظرفيت هاى توليدى، گام هاى مؤثرى را در راستاى عمل به 
سياست هاى كلى سلامت كشور ابلاغى رهبر معظم انقلاب بردارد. در اين هلدينگ، 
تمامى طرح ها و پروژه هاى اقتصادى شركت هاى مربوط در حوزه سلامت و دارو ابتدا 
مطرح و پس از بررســى هاى كارشناســى لازم و تأييد اعضاى آن، در هيئت مديره 

سازمان اقتصادى مطرح و پس از تصويب اجرايى مى شود.

 مهم ترين اقدامات سال 97
برنامه ريزى و تهيه ســاز و كار لازم براى ايجاد خط جديد توليد ســرم در شركت 
داروسازى ثامن يكى از اقدامات ارزشمند هلدينگ سلامت و داروى سازمان اقتصادى 
رضوى از ابتداى ســال جارى اســت. افزايش توليد فاكتــور 8 با هماهنگى وزارت 
بهداشت براى پوشــش تمام نياز اين دارو در كشور، بخش ديگر از اين دستاوردها 
به شمار مى رود. دكتر مصطفى قانعى مدير عامل هلدينگ سلامت و داروى سازمان 
اقتصادى رضوى با اشاره به توليد منوكلونال آنتى بادى در شركت سامان داروى هشتم 
گفت: «در اين شركت همچنين اقدامات لازم جهت توليد با كميت و كيفيت بالاتر 
فاكتور 8 به عمل آمده است». وى ادامه داد: «ضمن اينكه شرايط ساخت آزمايشگاه 
مركزى كنترل كيفى و كمى محصولات حوزه سلامت در كشور و ضرورت فرابورسى 
شدن شركت هاى حوزه سلامت سازمان اقتصادى رضوى نيز بررسى شده است». اين 
هلدينگ در سال جارى بررسى توليد واكسن هاى انسانى و دامى مورد نياز كشور را با 

هماهنگى سازمان هاى مرتبط در دستور كار خود قرار داده است.

 ارتقاى كمى و كيفى
قانعى با بيان اينكه با توجه به نوسانات ارز و ساير مشكلات پيش آمده، شركت هاى 
زيرمجموعه اين هلدينگ توانسته اند فراتر از حد تعيين شده پيش بروند، گفت: «طى 
هماهنگى به عمل آمده با سازمان اقتصادى و حمايت توليت و قائم مقام آستان قدس 
رضوى براى طرح هاى دانش بنيان، جاى اميدوارى بســيارى براى توليد داروهايى 
با فناورى بالا در شــركت هاى حوزه ســلامت و دارو وجود دارد». توليد پنج سلول 
منوكلونال آنتى بادى توسط شركت سامان داروى هشتم در دستور كار جدى است، 
شبكه گسترده كشورى پخش محصولات دياليز صفاقى توسط شركت ياراطب ثامن، 
همه اين اقدامات، حكايت از نقش مؤثر و اهداف ارزشــمند اين هلدينگ در عرصه 
سلامت و داروى كشور دارد. علاوه بر اين با توجه به انحصارى كردن توليد سافاكتو 
توسط شركت سامان داروى هشتم، كشور متكى به توليد داخلى شده و با حمايت 
از توليد داخلى، واردات اين دارو نيز كم خواهد شــد و اين مهم يعنى جلوگيرى از 

خروج ارز از كشور.

 ضرورت تخصيص تسهيلات لازم به داروهاى خاص
يكى از چالش هاى حوزه سلامت و دارو، داروهاى خاص است؛ گروهى از بيماران 
بــراى ادامه حيات خود به داروهايى نيازمند هســتند كه بايد روزانه آن را تهيه 
كنند، در غير اين صورت حيات آن ها در معرض خطر اســت. از جمله اين افراد 
مى توان به بيماران دياليــز صفاقى، هموفيلى نيازمند به فاكتور 7 و 8، بيماران 
ديابتى نيازمند به انســولين و استفاده كنندگان از بعضى داروهاى شيمى درمانى 
اشــاره كرد كه چنانچه حتى براى يك روز تأمين دارو متوقف شود، مرگ و مير 
افزايش مى يابد. مدير عامل هلدينگ سلامت و داروى سازمان اقتصادى رضوى 
در اين باره گفت: «پيشنهاد مى شود وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكى با 
نظارت دقيق، نحوه تأمين داروى بيماران خاص را رصد كند و مشــوق هاى لازم 

براى حمايت از توليد اين گونه داروها را به عمل آورد.»
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

اظهارات رئيس اتحاديه نمايشگاه داران عليه سايپا و ايران خودرو  ايلنا: سعيد مؤتمنى رئيس اتحاديه فروشندگان و نمايشگاه داران اتومبيل با اشاره به علل عدم كاهش قيمت در بازار 
خودرو گفت: خريد و فروش به كمترين حد خود در ســال جارى رســيده اســت و اگر بگوييم نزديك به صفر شــده، دروغ نگفته ايم كه اين امر به ســبب اشباع شــدن بازار، قيمت بالا و عدم عرضه از سوى 

خودروسازان به بازار است.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r
لبنيات ارزان شد

جهان نيوز: رضا باكرى دبير انجمن فراورده هاى لبنى با اشاره به توافق بين دامداران 
و وزارت جهاد كشــاورزى و كاهش قيمت هر كيلو شيرخام به 2000 تومان، گفت: 
براساس قيمت هاى مصوب ستاد تنظيم بازار، قيمت محصولات لبنى به طور ميانگين 

8 تا 9 درصد كاهش خواهد داشت.

وام خريد مسكن 2 برابر مى شود
صراط: هوشــنگ عشــايرى معاون وزير راه و شهرســازى از افزايش وام مســكن 
انبوه ســازان به 110 ميليون تومان خبر داد و گفت: از هفته آينده فرآيند پرداخت 

وام آغاز مى شود.

سقف تراكنش براى هر فرد در روز 100 ميليون تومان شد
تسنيم: عبدالناصر همتى، رئيس كل بانك 
مركزى ايران پيشــتر اعلام كرده بود كه 
برنامه جديد بانك مركزى اعمال محدوديت 
براى تراكنش هاى بانكى به ازاى هر شماره 
ملى اســت.طبق اين سياست جديد كه 
به منظور مبارزه با پولشــويى اجرا شده، 
هر شماره ملى مى تواند در طول يك روز 
(24 ساعت) نهايت تا 100 ميليون تومان تراكنش بانكى داشته باشد. هر كارت بانكى 
نيز نهايت تا 50 ميليون تومان مى تواند تراكنش بانكى در طى 24 ساعت داشته باشد.

كاهش قيمت سكه و طلا دوباره شروع شد
ايسنا: با وجود افزايش قيمت سكه و طلا در روزهاى گذشته، به گفته ابراهيم محمدولى 
رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان طلا و جواهر تهران، قيمت طلا و سكه دوباره 
روند كاهشى خود را از سرگرفت و هر عدد سكه طرح جديد تمام بهار آزادى سه ميليون 
و 785 هزار تومان و هر گرم طلاى 18 عيار 344 هزار تومان خريد و فروش مى شود.

خبر نگران كننده براى دارندگان سهام عدالت
ايبنا: با توجه به افت و كاهش هاى اخير 
شــاخص بورس و نمادهاى معاملاتى در 
تالار شيشــه اى ارزش روز ســهام عدالت 
كاهــش پيدا كرده اســت. ارزش روز 49 
شــركت حاضر در پرتفوى سهام عدالت 
با توجه بــه كاهش هاى اخير شــاخص 
و نمادهــاى معاملاتى در بازار ســهام، از 

1131هزار ميليارد ريال به 1052 هزار ميليارد ريال كاهش يافت.

بازگشت ارز حاصل از صادرات زعفران به افغانستان 
اعتماد آنلاين: حسين زينعلى مجرى طرح گياهان دارويى وزارت جهاد كشاورزى 
گفت: شركت هاى ايرانى كه به تجارت زعفران از طريق افغانستان روى آورده اند ارز 
حاصل از صــادرات آن را به ايران باز مى گردانند. وى افزود: براســاس آمارها ايران 
همچنان رتبه اول توليد و صادرات زعفران جهان را داراست كه البته اكثر كشورهاى 

دنيا همچون افغانستان، هند و اسپانيا به اين موضوع واقف هستند.

فريدونكنار به مدار تجارت باز مى گردد
ايرنا: محمد راستاد مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردى كشور گفت كه به دنبال 
برنامه ريزى ها، فعاليت تجارى در بندر فريدونكنار مازندران گسترش مى يابد. وى 
با تأكيد بر اين كه ظرفيت هاى بنادر شمالى نمى تواند و نبايد تنها متكى به واردات 
باشد، گفت: بايد از اين ظرفيت براى صادرات نيز استفاده شود و دالان هاى تجارى 

دو طرفه ميان استان هاى شمالى و كشورهاى حاشيه درياى خزر ايجاد شود.

خبر

 اقتصاد/ فاطمه معتمدى  على لاريجانى در 
گفت وگــوى اخير خود با رســانه ملى بر انتقال 
نقدينگى به ســمت پروژه هاى نيمه تمام تأكيد 
كرد. او گفته اســت كه در آينده يكى از مسائلى 
كه بحث مى شود اين اســت كه نقدينگى را به 
چند كانال ســوق دهيم كه يكى از اين كانال ها، 
طرح هاى عمرانى نيمه تمام است كه در مجلس 
مصوب شد و چند سال است مجلس آن را دنبال 
مى كند، اما كمى كند جلــو رفته ايم. اگر دولت 
سريع تر عمل مى كرد وضعيت نقدينگى به شكل 
ديگرى بود؛همچنين لاريجانى به رقم 500 هزار 
ميليارد تومانى پروژه هاى نيمه تمام عمرانى اشاره 
كرد. قدس در گزارش خود روند حضور نقدينگى 
در پروژه هاى نيمه تمام و مشوق هاى پيش بينى 
شــده براى تســهيل در اين موضوع را بررسى 

مى كند.
چندى پيش بــا رأى شــوراى عالى هماهنگى 
اقتصادى امكان معافيت 10 ســاله مالياتى براى 
طرح هاى نيمه تمام فراهم شــد. اين تصميم با 
هدف اســتقبال بخش خصوصــى براى تكميل 
طرح هاى نيمه تمام،اتخاذ شده است تا انگيزه اى 
براى حضــور بخــش خصوصى بــراى اجراى 

پروژه هاى نيمه تمام كشور باشد.

  معافيت مالياتى 10 ساله براى بخش 
خصوصى

عضو كميسيون عمران مجلس شوراى اسلامى 
با مفيد ارزيابى كردن اين تصميم و رأى شوراى 
عالى هماهنگى اقتصادى اظهار داشت:در برنامه 
ششم توســعه و در كميســيون هاى تخصصى 
مجلس،دولت وعــده داده بود كه براى وضعيت 
پروژه هــا و طرح هاى نيمه تمام ملى و اســتانى 
بخش خصوصى را براى ورود در اجرا و اتمام اين 

پروژه ها حمايت و كمك كند.
حميد بنايى با بيان اينكه معافيت 10 ساله براى 
پروژه هــاى نيمه تمام مى توانــد انگيزه اى براى 
ترغيب و تشويق بخش خصوصى براى اجراى اين 
پروژه ها باشد، افزود: واقعيت اين است كه همواره 
تأكيد بر حضور بخش خصوصى مى شود، اما در 
عمل انگيزه هاى لازم براى حضوراين بخش ايجاد 

نمى شود.اكنون بحث معافيت مالياتى 10 ساله 
ويژه بخش خصوصى براى ورود بخش خصوصى 
نســبت به اجراى پروژه هاى نيمه تمام مى تواند 
نقش مسكنى را داشته باشد با اين حال از هيچى 

بهتر است.

  جلوگيرى از تبديل شدن پروژه هاى 
نيمه تمام به بافت فرسوده

وى با اشــاره به آمار بالاى پروژه هاى نيمه تمام 
در كشور تصريح كرد:حدود 100هزار پروژه نيمه 
تمام در كشوروجود دارد كه حدود 10 درصد آن 
پروژه هاى ملى و بزرگ است كه با وضعيت فعلى 
اعتبــارات و درآمدى دولت ايــن پروژه ها اگر به 
بخش خصوصى براى اجرا واگذار نشود و به اتمام 
نرسد در واقع به بافت فرسوده تبديل مى شود؛ لذا 
بايد تمركز بر حضور بخش خصوصى براى اتمام 

اين پروژه ها باشد. 

 پروژه هاى نيمه تمام، مقصر تلفات جاده اى 
نماينده مردم گناباد در مجلس شوراى اسلامى 
با اشــاره به آمار بالاى تلفات جاده اى در كشور 
گفت: سالانه بين 50 تا 60 هزار نفر دراثر حوادث 
جاده اى فوت مى كنند و جاى ســؤال اســت كه 
چرا اين تلفات كاهش نمى يابد. پاســخ را بايد در 
آمــار بالاى اتوبــان و آزاد راه هاى نيمه تمام و يا 
پروژه هايى كه بايد در اين خصوص تعريف شود، 
يافت. به گفته وى معافيت 10 ساله مالياتى براى 
بخــش خصوصى با هدف ورود بــه اجرا و اتمام 
پروژه هاى نيمه تمام، حكم مســكنى را دارد كه 

بايد به طريقى تقويت شود.

 پروژه هاى نيمه تمام، آسيبى براى كشور
عضو اتاق بازرگانى، صنايع،معادن و كشــاورزى 
تهران نيز اظهار داشت: وجود پروژه هاى نيمه تمام 
از چند جهت براى كشــور آسيب تلقى مى شود. 
اول اين كه براى اجراى اين پروژه ها هزينه زيادى 
صرف شــده، اما به دليل عدم اتمام و تكميل در 
زمانبندى تعريف شده اين هزينه ها افزايش يافته 

است.
يحيى آل اســحاق در گفت و گو بــا خبرنگار ما 

افــزود: اكنون چندين هزار پروژه 
نيمه تمام بــا كاربرى هايى مانند 
راه  بيمارستان،  خدمات،  توليد، 
و جاده در كشور وجود دارد كه 
است؛  آن ضرورى  ســاماندهى 
چرا كه بودجه دولتى با توجه به 
شرايط با كسرى مواجه است و 
بودجه عمرانى كفاف اعتبار لازم 
براى اتمام پروژه هاى نيمه تمام را 
نمى كند ضمن اين كه مستهلك 
شدن اين پروژه هاى نيمه تمام 
خود هزينه نگهدارى اين پروژه ها 

را نيز افزايش مى دهد.

 سكه، ارز و خودرو براى 
سرمايه گذارى مناسب نيست 

رئيس اتاق مشترك ايران و عراق ادامه داد: اكنون 
در كشور حجم عظيمى از نقدينگى حدود 1700 
هــزار ميليارد تومان وجود دارد كه بايد به جايى 
برود كه فعاليت سوداگرانه و تورم زا مانند ورود به 

بازار سكه، طلا، ارز، خودرو و كالا نباشد.
وى بــا بيــان اينكــه نقدينگى بايد به ســمت 
فعاليت هاى مولد و توليدى سوق يابد، گفت: اگر 
قسمتى از اين حجم نقدينگى عظيم موجود به 
ســمت اجراى پروژه هاى نيمه تمام سوق يابد و 

جذب اين بخش شــود به مثابه 
افزايش توليد است.

وى در خصــوص اينكه معافيت 
مالياتى چقــدر در انگيزه بخش 
خصوصى بــراى اتمام پروژه هاى 
نيمه تمــام مؤثر خواهــد بود، 
براى  انگيــزه اى  مى تواند  گفت: 
بخش خصوصى به حساب آيد؛ 
لذا در حال حاضر ســرمايه هاى 
بخش خصوصى بــه دليل ركود 
راكد مانــده اســت و نمى تواند 
اســتفاده كند، بــه همين دليل 
ورود در حــوزه اجراى پروژه هاى 
نيمه تمــام مى تواند در چرخش 
مالى و اشتغال بخش خصوصى 
مؤثر باشــد.وى با بيان اينكه از 
هر زاويه نگاه شود معافيت 10 ساله ماليات براى 
بخش خصوصى ويژه اتمام پروژه و طرح هاى نيمه 
تمام تصميم مفيد و پسنديده اى است، گفت: البته 
بايد به موارد ديگر نيز توجه شــود از جمله اينكه 
راه اندازى اين پروژه ها نيازمند سرمايه زياد است؛ 
بنابراين مفيد خواهد بود اگر وام و تسهيلات ارزان 
قيمت نيز براى بخش خصوصى كه در حوزه اجراى 
پروژه هاى نيمه تمام وارد مى شوند در نظر گرفته 

شود و يا امتيازات تشويقى ديگرى لحاظ شود.

  الزامات قيمت گذارى مناسب براى بخش 
خصوصى كارآمد

وى با اشــاره به اينكه امكان راه انــدازى و اتمام 
پروژه هاى نيمــه تمام در صــورت ورود بخش 
خصوصى وجــود دارد، گفت: موضوع مهم ديگر 
مســئله قيمت گذارى اين پروژه هاست. نبايد با 
قيمت دفترى و لحاظ همه هزينه هاى انجام شده 
باشد؛ چرا كه بيشــتر اين پروژه ها داراى بدهى 
به سيستم بانكى هســتند؛ لذا اگر ارزش گذارى 
غيرواقعى باشد مقصود حاصل نمى شود. نبايد با 
نگاه فروش دارايى به اين پروژه ها نگاه و بر مبناى 
قيمت روز محاسبه شود، بلكه با هدف اينكه اين 
پروژه ها به اتمام مى رســد و مزايايى مانند ايجاد 
اشــتغال، توليد و درآمد به همراه دارد، به بخش 

خصوصى واگذار شود.

 معافيت مالياتى به توليد كننده هاى داراى 
خط توليد هم اختصاص يابد 

يك توليد كننده با ســابقه بيش از 20 ساله در 
حوزه توليد پلاســتيك نيز معتقد است:معافيت 
مالياتى 10 ساله نبايد تنها براى پروژه هاى كلان 
باشد، بلكه بسيارى از واحدها و بنگاه هاى توليدى 
نيز داراى خط توليد و توسعه هستند كه به دليل 
نبود نقدينگى نيمه تمام مانده است در حالى كه 
معافيت مالياتى خود مى تواند به بنگاه ها در تأمين 
هزينه راه اندازى اين خطوط كه افزايش اشتغال و 

توليد را به همراه دارد كمك كند.
كاويانى با بيان اينكه توليد با موانع زيادى مواجه 
اســت، گفت: نكته مهم ديگر اين است كه بايد 
قوانين آن طور كه بايد و هست اجرا شود در حالى 
كه عموماً وقتى وارد فاز اجرا مى شود با اصلاحات 
خلق الســاعه مواجه مى شود به عنوان نمونه در 
موضوع ماليات بر ارزش افزوده بايد گفت؛ گرچه 
بايد در بخش تعريف شده بدون استثنا اجرا شود، 
اما در عمل گاهى بخش هايى از اجراى اين قانون 
مستثنى مى شــوند در واقع عدم اجراى وظايف 
توسط برخى واحدها سبب مى شود زنجيره به هم 
بخورد و در نهايت توليد كننده اى كه اطلاعاتش 
به طور شفاف در اختيار سازمان امور مالياتى قرار 

دارد بايد تاوان اين عدم اجرا را بپردازد.

محل مناسب سرمايه گذارى كجاست؟

ختم كلام؛ ورود نقدينگى به پروژه هاى نيمه تمام

اكنون در كشور 
حجم عظيمى از 
نقدينگى حدود 

1700 هزار ميليارد 
تومان وجود دارد 
كه بايد به جايى 
برود كه فعاليت 

سوداگرانه و تورم زا 
مانند ورود به بازار 

سكه، طلا، ارز، 
خودرو و كالا نباشد

بــــــــرش
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وزیر آموزش و پرورش خبر داد
ارایه طرح جدید کاهش ساعات آموزشی پایه دوازدهم 

فارس: وزیر آموزش و پــرورش از ارایه 
طرح جدید برای کاهش ساعات آموزشی 
پایــه دوازدهم تا چند روز آینده خبر داد. 
ســید محمد بطحایی دربــاره »پویش 
درخواســت کاهش ساعات آموزشی پایه 
دوازدهم« و اینکه در گذشته عنوان کرده 
بود که ســاعات آموزشی پایه دوازدهم به 

۲۴ ساعت در هفته کاهش می یابد، گفت: صادقانه عرض کنم هنوز نتوانستم به قولم 
عمل کنم. این موضوع مصوبه شــورای عالی آموزش و پرورش را می خواست که در 
شــورا به تصویب نرسید و سال تحصیلی شروع شد. بطحایی افزود: آن راهی که در 
نظر داشتم به نتیجه نرسید اما ناامید نشدم و شاید ظرف چند روز آینده بتوانیم کاری 
انجام دهیم و طرحی را مدنظر داریم که در صورت به نتیجه رسیدن، اعلام می کنیم.

یک مسئول آموزش وپرورش بیان کرد
حضور مؤسسات خصوصی در دوره ابتدایی ممنوع 

تسنیم: علیرضا کمرئی؛ مدیرکل ارزیابی 
عملکرد و پاسخگویی به شکایات آموزش 
 و پرورش گفت: مؤسســات خصوصی به 
هیچ وجه مجاز به حضور در دوره ابتدایی 
نیســتند و برگزاری آزمــون در مدارس 
دولتــی و غیردولتــی در دوره ابتدایی 
ممنوع است. وی عنوان کرد: وزیر آموزش 

و پرورش بر ممنوعیت استفاده از کتاب های کمک آموزشی در دوره ابتدایی تاکید 
دارد و این موضوع نیز به دقت از سوی واحدهای نظارتی و معاونت آموزش ابتدایی 
رصد خواهد شد و اگر کتاب ها تحمیل و قراردادی در این زمینه میان مدیر مدرسه 

با فروشندگان کتاب منعقد شده باشد، برخورد جدی خواهد شد.

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس:
افزایش ۲۰ درصدی حقوق معلمان کافی نیست

خانه ملت: عضو کمیســیون آموزش 
و تحقیقات مجلس با اشــاره به اینکه 
افزایــش ۲۰ درصــدی حقوق معلمان 
کافی نیست، افزود: مجلس برای افزایش 
حقوق معلمان تلاش خواهد کرد. داود 
محمــدی گفــت: با توجه به شــرایط 
اقتصادی امروز کشور لازم است معلمان 

از نظر ارتقای حقوقی مورد عنایــت ویژه تر قرار گیرند زیرا در رابطه با نیروهای 
آموزش و پرورش و به خصوص معلمان از سال ها قبل با این شرایط کمبود حقوق 
و مشکلات معیشــتی آن ها مواجه بودیم. عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس ابــراز امیدواری کرد پس از تقدیم لایحه بودجه ســال آتی به مجلس، 
نمایندگان در کمیسیون های تخصصی، کمیسیون تلفیق و نهایتاً صحن علنی 

مجلس نسبت به افزایش بیشتر حقوق معلمان اقدام عملیاتی داشته باشند.

سردار موسی کمالی اعلام کرد
روزشمار برای پایان یک معافیت سربازی

ایســنا: رئیس اداره ســرمایه انسانی 
سرباز ســتاد کل نیروهای مسلح اعلام 
کرد طــرح جریمه ریالی ســربازی در 
ســال آینده تمدید نخواهد شد. سردار 
موسی کمالی با بیان اینکه افراد دارای 
هشت ســال غیبت تا پایان ســال 97 
می تواننــد از جریمه ریالی ســربازی 

بهره مند شــوند، گفت: همچنین دانشجویان انصرافی و افرادی که اقدام به ترک 
یگان خدمتی خود کرده باشــند نیز اگر چنانچه تا پایان سال 97 هشت سال از 
آخرین مدرک تحصیلی یا ترک یگان خدمتی شان گذشته باشد می توانند از این 

تسهیلات استفاده کنند.

هشدار رئیس انجمن داروسازان 
بحران نقدینگی در سیستم دارویی کشور

ایسنا: رئیس انجمــن داروسازان ایران 
ضمن هشدار نسبت به بحران نقدینگی 
در سیســتم دارویی کشور گفت: اینکه 
گفته می شــود تحریم های آمریکا، دارو 
را شامل نمی شود، صحیح نیست. دکتر 
محمدباقر ضیا افزود: بالاترین بدهی ها 
در حوزه دارو به حدود ۱۲ ماه می رسد 

که البته برای مراکز دولتی است و متاسفانه این سیکل معیوب ادامه می یابد و به 
این ترتیب سیستم دارویی نقدینگی خود را از دست می دهد. وی گفت: بر اساس 
اصل ۴۴ قانون اساســی و آیین نامه بودجه سال 9۶ از سوی هیئت دولت وزارت 
بهداشــت موظف بود که ۱۰ درصد از وظایف خود را به بخش خصوصی واگذار 
کند، نه تنها این اتفاق نیفتاده بلکه بر اساس آمار، داروخانه های دولتی، هلال احمر 
و دانشکده ها و مجموعه مراکز دولتی در عرضه دارو، وزن شان سنگین تر شده و از 

۲9 درصد به ۵۱ درصد رسیده است.

انجمن رادیولوژی ایران:
رئیس سازمان نظام پزشکی استعفایش را پس بگیرد

فارس: انجمــن رادیولــوژی ایران در 
بیانیــه ای از دکتر فاضل خواســت در 

تصمیمش بر استعفا تجدید نظر کند.
در این بیانیه آمده اســت: حضور فردی 
با شخصیت برجسته علمی، اجتماعی، 
اخلاقی همچــون دکتر فاضل،می تواند 
در برآورده کردن اهداف ســازمان نظام 

پزشکی کمک کننده باشــد. انجمن رادیولوژی ایران معتقد است حضور دکتر 
فاضل در ریاســت سازمان نظام پزشکی نیاز امروز جامعه پزشکی کشور است و 
ضمن حمایت کامل از حضور ایشــان بر ریاست سازمان نظام پزشکی از ایشان 

درخواست داریم در تصمیمشان بر استعفا تجدید نظر کنند .

مدیرعامل انجمن دیابت ایران عنوان کرد
بی خبری نیمی از مبتلایان دیابت ۲ از بیماری شان

فارس: امیرکامران نیکو سخن؛ مدیرعامل 
انجمن دیابت گفــت: نیمی از مبتلایان 
دیابت ۲ از بیماری شان بی اطلاع اند؛ این 
در حالی است که شیوع و افزایش موارد 
جدید دیابت نوع دو به طور مســتقیم با 
ســبک زندگی افراد ارتبــاط دارد.  وی 
تصریح کرد: افراد پیش دیابتی که مشکل 

اختلال در تحمل گلوکز دارند و یا قند خون آن ها در آســتانه بالا رفتن اســت در 
صورت تغییر شــیوه زندگی و مقابله با عوامل خطر بروز این بیماری نظیر چاقی، 
اضافه وزن، فشــارخون بالا و همچنین نکشیدن سیگار و قلیان، کم کردن مصرف 
نمک و شکر و انجام ورزش و داشتن تغذیه سالم به دیابت نوع دو مبتلا نخواهند شد.
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ایجاد بیش از ۵۰ هزار شغل در سال آینده مهر: رئیس سازمان بهزیستی از اشتغال بیش از ۵۰ هزار مددجو در سال آینده خبر داد و گفت: معلولان در اولویت قرار دارند. انوشیروان 
محســنی بندپی با اشــاره به اینکه بیش از ۴۷ هزار شــغل در ســال جاری ایجاد شده است، گفت: امسال حدود یک سوم مشاغل ایجاد شــده برای جامعه هدف معلولان بوده است و سال آینده سعی 

می کنیم افراد معلول در زمینه های مختلف و با توانمندی های زیاد در اولویت اشتغال باشند.
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عالمان دغدغه دار 
و رسانه های ما باید 
از طریق روشنگری 

عالمانه به ترویج 
فرهنگ اصیل 

اسلامی بپردازند 
و در مورد نکات 

التقاطی و منحرف 
کننده عالمانه 
و با زبان ساده 

روشنگری کنند

بــــــــرش

فارس: رئیس ســازمان امداد و نجات با اشاره به وقوع سیل 
در 8 اســتان کشور گفت: بیش از ۱۰ هزار نفر در ۵۴ شهر 
و روســتا به دلیل این حادثه امدادرســانی شدند. مرتضی 
سلیمی؛ رئیس سازمان امداد و نجات در خصوص وقوع سیل 
و آب گرفتگی در کشور اظهار داشت: طی 7۲ ساعت گذشته 
8 استان همدان، لرستان، کهگیلویه و بویراحمد، کرمانشاه، 
قزوین، خوزستان، ایلام و اردبیل متأثر از سیل و آب گرفتگی 
شــده است. وی با اشاره به امدادرســانی به بیش از ۲ هزار 
حادثه دیده در ۵۴ شهر، روستا و منطقه عشایرنشین افزود: 
۱۲8 واحد مســکونی از آب تخلیه و ۴۱ دستگاه خودرو نیز 
از مسیر سیلاب رهاسازی شده است. رئیس سازمان امداد و 
نجات از توزیع چادر، پتو، موکت، بسته های غذایی و کنسرو 
میان حادثه دیدگان خبر داد و خاطرنشان کرد: امدادرسانی 

در حال حاضر در ۲ استان خوزستان و لرستان ادامه دارد.

رئیس سازمان امداد و نجات خبر داد
سیل 8 استان را در نوردید

 مجرم سابقه دار باز هم پشت میله های زندان

      خط قرمز/ عقیل رحمانی   یکی از مجرمان سابقه دار 
و خطرناک مشهد که بارها طعم زندان را چشیده بود، این بار 
به جرم فروش مشروبات الکلی دستگیر شد. مأموران پلیس 
اطلاعات و امنیت عمومی خراسان رضوی در پی تحقیقات و 
کسب اطلاعات میدانی دریافتند که یکی از افراد سابقه دار و 
خطرناک مشهد پس از آنکه بارها دستگیر و تحمل کیفر هم 
کرده بود پس از آزادی، برخــورد های قاطع قضایی برایش 
درس عبرت نشده و در شهر مشروبات الکلی توزیع می کند. 
بر همین اساس ماجرا به دادسرای ناحیه ۲ مشهد منعکس 
و در پی آن پرونده در شــعبه ۲۰۲ دادسرای مشهد مطرح و 

دستور بازداشت مجرم سابقه دار صادر شد. 
مأموران که می دانستند متهم دارای سوابق متعدد مشارکت 
در نزاع،جرح عمدی،مشارکت در سرقت، تهدید و توهین می 
باشــد و در حین عملیات امکان درگیری با مجرم سابقه دار 
هــم وجود دارد، تصمیم گرفتند عملیات پلیســی را طوری 
پیش ببرند که جای هرگونه واکنشی از متهم تحت تعقیب 
گرفته شــود. در ادامه مأموران در پوشش خریدار مشروبات 
الکلی با وی تماس گرفتند و قرار تحویل مشــروبات در بلوار 
کوثر گذاشته شــد. پس از آنکه عامل فروش مشروبات سوار 
بر یک دستگاه تیبای ســفید در محل حاضر شد، عملیات 
ضربتی پلیس در یک چشم به هم زدن به دستگیری متهم 
ســابقه دار ختم شد. به همین واســطه دو نفر دیگر هم که 

همراه متهم به محل آمده بودند دســتگیر شــدند. بازرسی 
خودروی مذکور توســط پلیس انجام شد و مشخص گردید 
به جز سفارش صوری داده شده، تعداد زیادی قوطی ویسکی،  
ودکا  و... در خــودروی متهم وجود دارد که نشــان از توزیع 
گسترده مشروبات توسط متهم در شهر داشت. در ادامه پس از 
هماهنگی مأموران با مقام قضایی خانه متهم هم مورد تفتیش 
قرار گرفت و ادواتی که از محل مانند تعدادی بیست لیتری 
آغشته به مشــروبات و... کشف شد، نشان از دپوی این گونه 
محمولــه ها در آن مکان  داشــت. پس از انتقال متهمان به 
دادسرا متهم اصلی پرونده که دارای 8 فقره سابقه مجرمیت 
بود به همراه دو همدستش تفهیم اتهام شدند و در ادامه راهی 
زندان شدند تا تحقیقات بیشتری برای شناسایی دیگر افراد 

مرتبط با آن ها صورت پذیرد.

یکی از عاملان اصلی توزیع مشروبات الکلی دستگیر شد

خبر

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس بیان کرد

تخلفات چند میلیارد تومانی 
در مدارس خارج از کشور

عضو  زاهدی؛  محمدمهــدی  ملت:  خانه 
کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس با 
بیان اینکه بررسی پرونده تحقیق و تفحص 
از مدارس خارج از کشــور در کمیســیون 
آموزش و تحقیقات ادامه دارد، گفت:طبق 
مدارک و اسناد جدید رسیده به کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس به نظر می رسد 
تاکنون چند میلیارد تومــان تخلف مالی 
در ایــن مدارس صورت گرفته اســت. وی 
اضافه کرد: علاوه بر مسائل فوق فرهنگیان 
و دانش آموزان خارج از کشــور با مشکلات 
متعددی رو به رو هســتند، که از جمله این 
مشــکلات بلاتکلیفی در تأمین اعتبار لازم 
برای حقوق و حق مسکن فرهنگیان اعزامی 

و تأخیر بسیار زیاد آن است.

دبیر کل جمعیت هلال احمر:
فعالیت های  داوطلبانه 

هلال احمر به انحراف رفته است

ایرنا: دبیــرکل جمعیت هلال احمر گفت: 
مسیر فعالیت های داوطلبانه در این جمعیت 
به انحراف رفته و سیاست های هلال احمر 
در این حوزه نیازمند پوســت اندازی است. 
محمود محمدی نســب گفت: هلال احمر 
متولــی فعالیت های داوطلبانه در کشــور 
اســت و غیر از این جمعیت ملی وابسته به 
نهضت جهانی جمعیت هــای ملی صلیب 
سرخ و هلال احمر بقیه سازمان ها و نهادها 
فعالیت های ضعیفی در این حوزه دارند. در 
هلال احمر بضاعت و ظرفیت ارایه این گونه 
فعالیت ها بسیار بالاست، اما احساس می شود 
که انجام این فعالیت های داوطلبانه از یک 
جایی به بعد در هلال احمر دچار انحرافاتی 

در تعریف فعالیت های داوطلبانه است.  

مدیرعامل بنیاد بیماری های نادر:
8۰ درصد بیماران نادر ثمره 

ازدواج های فامیلی هستند

ایرنا: مدیر عامل بنیــاد بیماری های نادر با 
اشاره به ژنتیکی بودن بیماری های نادر گفت: 
8۰درصد بیماران نادر ثمره ازدواج های فامیلی 
هســتند. حمیدرضا ادارکی گفت: گســتره 
کشور در مناطق خشــک، سرد و معتدل و 
شیوع ازدواج های فامیلی میزان بیماری های 
نادر را در ایران افزایش داده است. وی گفت: 
بر اساس آمار از هر ۱۰ هزار نفر یک نفر مبتلا 
به بیماری نادر هســت؛ که بر اساس میزان 
جمعیت کشور باید یک میلیون نفر در کشور 
مبتلا به بیماری های نادر وجود داشته باشد 
که تاکنون ۲۵ درصد آن ها شناسایی و برای 
آن ها کارت عضویت صادرشــده و بقیه این 

تعداد هنوز شناسایی نشدند.

قائم مقام سازمان دانش آموزی 
خبر داد

راه اندازی رادیو 
ویژه سرویس مدارس

ایسنا: محمد روشــنی؛ قائم مقام سازمان 
دانش آموزی از تلاش بــرای اختصاص یک 
موج رادیو به زمان رفت و برگشــت و حضور 
بچه ها در سرویس مدارس خبر داد و گفت: 
پخش موسیقی های محلی و بومی در رادیو را 
پیش بینی کردیم و محتوای کلی این شبکه 
رادیویی شاد، فرهنگی، آموزشی و بر اساس 
ســن دانش آموزان خواهد بــود. وی درباره 
هزینه بر بودن برنامه های فرهنگی برای اولیا 
اظهار کرد: این برنامــه هیچ هزینه ای برای 
والدین ندارد و در قالب همان هزینه ایســت 
که برای سرویس می پردازند. روشنی افزود: 
در مرحله بعدی قرار است اپلیکیشن کاربردی 

برای سرویس مدارس تولید کنیم.

خط قرمز

 یک نماینده شورای شهر تهران مطرح کرد

 شهرداری تهران رتبه اول در رشوه و پارتی بازی !

      خط قرمز/ باشــگاه خبرنگاران  یک عضو شورای شهر 
تهران با بیان اینکه فساد در شهرداری شهروندان را آزار می دهد 

تاکید کرد: متأســفانه هنوز شــهرداری در رشوه و پارتی بازی 
رتبه اول را دارد. مجید فراهانی؛ عضو شــورای شهر تهران در 
جریان برگزاری صد و ششــمین جلسه شورای شهر تهران با 
مطرح کردن پیشنهاد یک فوریتی مبارزه با فساد گفت: فساد 
آزاردهنده ترین صفتی است که شهروندان تهرانی را در مواجهه 
با شهرداری آزار می دهد. وی با بیان اینکه فساد دیو هفت سری 
در شهرداری تهران است که در جای جای این سازمان عریض و 
طویل رخنه کرده، اظهار کرد: متأسفانه در میان تمام دستگاه ها 
هنوز شــهرداری در زمینه میزان دریافت رشــوه و پارتی بازی 
رتبه اول را دارد. فراهانی تصریح کرد: برخی عناصر فاسد تصور 
می کنند که باید از این نمد برای خود کلاهی ببافند و به همین 
دلیل پدیده رشــوه رخ می دهد و برخــی کارمندان با دریافت 

رشوه از مراجعان سهم خود را دریافت می کنند و برای مقابله با 
این شرایط شفافیت، شناسایی افراد فاسد و تشویق افرادی که 
تخلف را گزارش می دهند بهترین پادزهر اســت. عضو شورای 
شــهر تهران با بیان اینکه بر همین اساس آیین نامه مبارزه با 
فساد را مطرح می کنم، اظهار کرد: شهرداری تهران مکلف است 
در راســتای ارتقای سلامت اداری شفافیت و مبارزه با فساد در 
راســتای اجرای آیین نامه پیشگیری و مبارزه با رشوه و تقویت 
مشــارکت شهروندان در معرفی افراد فاسد و حمایت و تشویق 
مادی و معنوی از گزارشــگران تخلفــات اداری اقدام کند. وی 
تصریح کرد: باید درگاه ثبت اطلاعات درخواست رشوه و گزارش 
فســاد در شهرداری تهران به منظور ثبت و اعلام موارد توسط 

شهروندانی که از آن ها درخواست رشوه شده راه اندازی شود.

گفت وگوی قدس با دکتر مهدی گلشنی

شورای عالی انقلاب فرهنگی از رصد نابهنجاری ها غافل است
 جامعه/ اعظم طیرانی  » ...باور کنید 
که اینجا قرارگاه مرکزی فرهنگی کشــور 
است؛ باور کنید که اینجا فرماندهی مسائل 
عمده فرهنگی کشور و سیاستگذاری کشور 
را بر عهده دارد... ما این جایگاه را به عنوان 
یک قرارگاه مرکزی ]قــرار دادیم[. تعبیر 
»قرارگاه« ممکن است به بعضی گوش ها 
سنگین بیاید - قرارگاه یک اصطلاح جنگی 
اســت، اصطلاح نظامی است - و بگویند 
آقا، قرارگاه مال مسائل نظامی است، شما 
در مسائل فرهنگی هم فکر نظامی را رها 
نمی کنید! واقع قضیه این است که کارزار 
فرهنگی از کارزار نظامی اگر مهم تر نباشد 
و اگر خطرناکتر نباشد، کمتر نیست؛ این را 
بدانید؛ یعنی می دانید هم شما، واقعاً یک 

میدان کارزار است اینجا...«
آنچه خواندید بخشی از بیانات رهبر معظم 
انقلاب در دیدار ۱9 آذرماه ســال ۱۳9۲با 
اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی بود. 
مفهومی همچون قرارگاه مرکزی فرهنگی 
کشــور اهمیت جایگاه این شورا و وظایف 
خطیری که بر عهده آن اســت را بیش از 
پیش مشخص می سازد.اما آیا این مجموعه 
توانسته است به اهداف مورد نظر و وظایفی 
که برای آن در نظر گرفته شده است نایل 
آید. پاسخ به این پرسش و سالروز تشکیل 
این شورا را بهانه ای برای گفت وگو با دکتر 
مهدی گلشنی؛عضو شورای عالی انقلاب 
فرهنگی قرار دادیم که از نظر می گذرانید.

 آقای دکتر؛ به نظر شما شورای عالی 
انقلاب فرهنگی در حوزه سیاستگذاری 

عرصه فرهنگی موفق بوده است؟
شورا مصوبات فرهنگی خوبی داشته است؛ 
اما اولاً بعضی از آن ها خوب اجرا نشده اند 
و چون شــورا نتیجۀ مصوباتش را ارزیابی 
نکرده، نتیجۀ مورد نظــر در حد مطلوب 

حاصل نشده است.
ثانیاً شورا رصد خوبی از وضعیت فرهنگی 
کشور و دانشــگاه ها نداشــته است.الان 
فرهنگ اسلامی در زندگی مردم و روابط 
اجتماعی و اقتصادی و در دانشگاه ها حاکم 
نیســت و متاسفانه جهات مثبت فرهنگ 

غرب هم اخذ نشده است.

 برخی از منتقدان بعضی از مصوبات 
شورا را اشتباه تلقی می کنند. آیا این 
اشتباه بودن به دلیل قرائت نادرست 
از مسائل است یا اینکه متاثر از زیاد 
با مسائل  ایده آلیستی برخورد کردن 

است؟
من این نتیجه گیری را قبول ندارم. شــورا 

می توانســت اجرا شدن مصوباتش را رصد 
کند و چون رئیس جمهور ریاســت شورا 
را برعهده دارد، اجرا نشــدن مصوباتش را 
مورد مؤاخذه قــرار دهد.اما این کار کمتر 

مصوبات  است.  گرفته  صورت 
شــورا اشــتباه نبوده ، اما در 
مورد بعضی از آن ها تأمل کافی 
نشــده و همۀ جهات در نظر 
گرفته نشده است. همچنین به 
مصوبات،  بازخوردهای  بعضی 

که از طرف جوامع دانشگاهی مطرح شده، 
به اندازۀ کافی توجه نشده است. 

البته با بعضی مســائل هم ایده آلیســتی 
برخورد شده و زمینه های اجرای مصوبات 

در نظر گرفته نشده است. 
شــورا باید سالی دو سه بار با دانشگاهیان 
فرهیخته و پر تجربه جلسۀ چند ساعته و 
یا حتی یک روزه می داشــت و از تعاملات 
آن ها در مورد مصوبات شورا باخبر می شد.

بــه اعتقــاد شــما فرهنگ و   
چارچوب های فرهنگی چگونه مشخص 
می شــوند و از این منظر چه نقدهای 
اساسی بر شورای عالی انقلاب فرهنگی 

وارد است؟
ما در محیطمان افراد جامع الاطراف وارد 
به فرهنگ اســلامی داریم. شــورا باید با 
استفاده از تعدادی از این افراد رصد کاملی 
از فرهنگ حاکــم بر جامعه و محیط های 
دانشگاهی داشته باشد و نتیجۀ ارزیابی های 
آن ها و پیشنهادهایشان را در جلسات شورا 
مطرح کند و پس از دریافت تصمیمات و 
ابلاغ آن هــا رصدی از اجرای این مصوبات 
داشته باشد. در شورای فعلی گاهی برخی 
از ناهنجاری هــای فرهنگی موجود، نظیر 
افزایش طلاق ها یا کاربــرد موادمخدر در 
جامعه، مطرح شــده اســت، اما به عنوان 

نمونــه در مورد اخلاق حاکم در محیط یا 
در مدارس و دانشــگاه ها یا اعمال بعضی 
معیارهای غلط در ارزیابی وضعیت علمی 
کشور یا دانشگاه ها کمتر بحث های وافی 
شــده یا اقــدام لازم صورت 

گرفته است.
همۀ این ها بخاطر آنســت که 
یک رصد علمــی _ فرهنگی 
جامع الاطراف از دانشــگاه ها 
صورت نگرفته است و متأسفانه 
وزارت علوم هم ایــن کار را به اندازۀ لازم 

انجام نداده است.

 برخی می گویند چون بیشتر اعضای 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی رجال 
بیشتر  دیدگاهشان  هستند  سیاسی 
سلبی اســت تا ایجابی. اگر اینچنین 
باشــد قانون کجای فرهنگ ترسیم 
می شــود؟ این آزادی حــد و مرزش 
چیست؟ شاید کسی در جامعه بخواهد 
مثلاً حجاب را رعایت نکند، آیا باید آزاد 
باشد و به همین صورت در جامعه ظاهر 

شود؟!
این درست نیست که بیشتر اعضای شورا 
صرفاً رجال سیاسی هستند. بعضی از رجال 

سیاسی فرهنگی هم هستند. 
پیاده کردن هر چیزی زمینه می خواهد. اگر 
زمینه فراهم باشد پیاده کردن یک قانون 
آسان اســت. خیلی از امور را نمی توان به 

زور تحمیل کرد. 
حجاب یک ســنت اســلامی است، اما به 
دلیل رواج پیشــینۀ بی حجابی در پیش 
از انقلاب، لازم بود که روی ترویج حجاب 
کار فرهنگی لطیف شود. اما پس از انقلاب 

کمتر کار فرهنگی صورت گرفت.
در مالزی حجاب اجباری نیست، اما افراد 
یا حجاب کامــل دارند و یــا بی حجاب 

هستند. من کمتر افراد بد حجاب دیده ام. 
افراد محجبــه در آنجا حجاب را از جان و 
دل پذیرفته انــد. من از یــک خانم دکتر 
محجبه، که رئیس یک بخش تحقیقاتی در 
کوالالامپور بود، پرسیدم چرا حجاب دارید؟ 
گفت: »حجاب بخشی از هویت اسلامی من 

است«.

 برای مواجهه با مسائل و بحران های 
فرهنگی کشــور چه پیشــنهاد یا 

پیشنهادهایی دارید؟
بــه نظر مــن فرهنگ مهمتریــن عامل 
هویت ساز است. لازم است از سطح دبستان 
به بــالا روی آموزش عالمانــه و ظریفانۀ 

فرهنگ اسلامی کار شود. 
الان غرب از طریق افراد نفوذی و از طریق 
امکانات مجازی مشــغول آلــوده کردن 
فرهنگ دینی- ملی ماست و تا به حال هم 
پیشرفت خوبی در این زمینه داشته است. 

و  دغدغــه دار  عالمــان 
رسانه های ما باید از طریق 
روشنگری عالمانه به ترویج 
فرهنــگ اصیل اســلامی 
بپردازنــد و در مورد نکات 
التقاطی و منحرف کننده 
عالمانــه و با زبان ســاده 
زمان  در  کنند.  روشنگری 
حال فرهنگ اســلامی بر 
محیط ما حاکم نیســت. 
تغییر این فرهنگ به سمت 
فرهنگ اســلامی نیازمند 
یک تلاش لطیف و ظریف 
است، بخصوص اینکه افراد 
و رســانه هایی هستند که 

خارج از فرهنگ اسلامی به هنجارشکنی 
دست می زنند. مقابلۀ با این جریان ها باید 
هــم از راه های فرهنگی و هــم از راه های 

قانونی صورت گیرد.

 اگر بخواهید نقدی جدی به عملکرد 
شورا داشته باشید و پیکره این مجموعه 
را بصورت جدی و با هدف اصلاح مورد 
جراحی قرار دهید بیش از همه بر چه 

مواردی تکیه می کنید؟
مهمتریــن انتقــاد من از شــورا غفلت از 
فرهنگ رایج در کشــور و دانشــگاه ها و 
غفلت از رصد کردن دقیق نابهنجاری ها و 

انحرافات فرهنگی در آن هاست.
این کار باید در اسرع وقت صورت گیرد و 
من، برای شروع این تحول، برگزاری چند 
جلسه بین شورا و تعدادی از نخبگان اصیل 
دانشگاهی و فرهنگی را قویاً توصیه می کنم.

3000737274
سامانه پیامکی

                                صفحه جامعه                                   
انتقادها، پیشنهادها و ایده های خود را 

از طریق این پیامک به گروه اجتماعی ارسال فرمائید
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

پیکرهای 72 شهید دفاع مقدس از مرز شلمچه به وطن منتقل می شوند  آبادان -ایرنا: رئیس قرارگاه کمیته جست وجوی مفقودین ستاد کل نیروهای مسلح گفت: پیکرهای 72 شهید 
تازه تفحص شده سه شنبه 20 آذرماه از مرز شلمچه به خاک وطن منتقل می شوند. حسین عشقی گفت: پیکرهای این شهدا اخیراً در مناطق عملیاتی زبیدات، شلمچه و کتیبان از سوی گروه های تفحص 

در خاک عراق شناسایی شدند. وی افزود: این شهدا در عملیات های رمضان، کربلای 5 و تک دشمن در اواخر جنگ تحمیلی به شهادت رسیده اند.
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بیمارستان»سرپل ذهاب« مقاوم سازی شد
کرمانشاه-قدس: رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی کرمانشاه از افتتاح مقاوم سازی 
بیمارســتان ۵۵ تختخوابی »شهدای« 

سرپل ذهاب تا دو هفته دیگر خبر داد.
دکتــر محمود رضــا مرادی با اشــاره 
به آســیب بیمارســتان ۵۵ تختخوابی 
ســرپل ذهاب در زلزله ســال گذشته، 
گفت: کار مقاوم ســازی این بیمارستان به پایان رسیده و این بیمارستان مجدداً 
آماده بهره برداری است. وی افزود: تمام کارهای عمرانی مربوط به فضای داخلی 
بیمارستان به طور کامل تمام شده و تنها مقاوم سازی بیرون و نما باقی مانده که در 

کنار فعالیت بیمارستان این کارها نیز به مرور انجام می شود.
مرادی به زلزله اخیر ســرپل ذهاب نیز اشاره کرد و افزود: این زلزله آزمونی برای 
سنجش مقاومت بیمارستان بود که بیمارستان آسیبی ندید و عملاً با موفقیت از 

آزمون مقاوم سازی خود بیرون آمد. 
وی همچنین از اضافه شدن تعداد تخت های این بیمارستان خبر داد و افزود: قرار 
است بخش های اطفال و دیالیز به این بیمارستان ۵۵ تختخوابی افزوده شود که با 

راه اندازی این دو بخش، تعداد تخت های بیمارستان افزایش می یابد. 

کاهش کشت برنج در استان فارس
شیراز-قدس: مدیــر زراعت سازمان 
جهاد کشــاورزی فــارس بابیان اینکه 
ســطح زیر کشت برنج در استان فارس 
۳۰ درصد کاهش یافته است، گفت: این 
کاهش در پی برنامه  های ابلاغی اقتصاد 
مقاومتی و بر اســاس نامه ستاد بحران 

کشور رخ داد. 
احمد دهقان افزود: کاهش بارندگی و افت میزان آب  های زیرزمینی و بیلان منفی 
آب در دشــت  های استان فارس سبب شد تا ستاد بحران کشور و شورای آب و 
کشاورزی استان فارس به منظور حفظ پایداری کشاورزی در این مناطق تصمیم 

به ابلاغ محدودیت و ممنوعیت کاشت برنج در استان فارس بگیرند.

ایجاد زیرساخت های رفاهی ابزار جلوگیری از مهاجرت
رشــت-قدس: مدیر بنیاد مســکن 
شهرستان رشــت گفت: سنددار شدن 
خانه هــای روســتایی مانــع مهاجرت 
روســتاییان این شهرســتان به شهرها 

می شود. 
بنیاد مســکن  میرزایــی در جلســه 
شهرستان رشت گفت: اعطای سند به 
واحدهای مسکونی روستایی فرصتی برای ماندگار شدن روستاییان در روستاها و 

کاهش مهاجرت و... به شمار می رود. 
وی از دهیاران خواســت اطلاع رســانی لازم را در خصوص صدور ســند اماکن 
روستایی در سطح روستاها انجام دهند. میرزایی بابیان اینکه مهم ترین مطالبه 
روستاییان توسعه و عمران روستایی است، تصریح کرد: عدم وجود زیرساخت های 
مناســب در برخی روستاها موجب تشدید روند مهاجرت شده است. مدیر بنیاد 
مسکن شهرستان رشت گفت: نگاه ویژه مسئولین برای اجرای طرح های هادی 

روستایی ضروری است.

تکذیب خروج هندی ها از چابهار به بهانه ناامنی
چابهار-مهــر: معاون امــور دریایی 
ســازمان بنادر و دریانوردی با تکذیب 
خــروج هندی هــا از چابهــار گفــت: 
پروژه های زیرساختی بندر شهید بهشتی 

را باقدرت ادامه می دهیم.
هادی حق شناس درباره اینکه آیا انفجار 
تروریستی روز پنج شنبه منجر به نگرانی 
سرمایه گذاران به ویژه سرمایه گذاران بندر چابهار نسبت به امنیت منطقه می شود، 
گفت: این انفجار تروریستی، صرفاً ترقه بازی در مقابل مقر نیروی انتظامی بود و 

ارتباطی با بندر چابهار نداشت.
وی با بیان اینکه در روز پنج شنبه گذشته چند پروژه معمولی افتتاح شد و این 
حادثه ارتباطی با این افتتاح ها نداشــت، گفت: پروژه اصلی ما، بهره برداری از فاز 
اول طرح توسعه بندر شهید بهشتی با حضور رؤسای جمهور ایران و افغانستان و 
نخست وزیر هند بود که در روز افتتاح این پروژه، هیچ اتفاقی نیفتاد و همه شاهد 

امنیت بالای ایران بودند.
به گفته عضو هیئت عامل سازمان بنادر و دریانوردی، ازنظر این سازمان، حادثه 
روز پنج شنبه حادثه مهمی نبود و این انفجار نه ارتباطی به توسعه بندر چابهار دارد 
و نه آینده این شهر و پروژه های زیرساختی سازمان بنادر و منطقه آزاد؛ سازمان 

بنادر باقدرت و قوت پروژه توسعه بندر چابهار را به پیش می برد.

مشکل کمبود پزشک مناطق محروم رفع می شود
کمیســیون  رئیس  ایرنا:   - اصفهان 
بهداشــت و درمــان مجلس شــورای 
اسلامی گفت: مشکل کمبود پزشک در 
مناطق کمتر برخوردار و شهرستان های 
مختلف با حضور پزشــکان متخصص 

بومی برطرف خواهد شد.
حسینعلی شــهریاری افزود: بسیاری از 
مناطق کمتر برخوردار در استان ها با معضل کمبود پزشک و پزشک متخصص 
مواجه هســتند که اجرای طرح عدالت آموزشی و دانش آموخته شدن پزشکان 

متخصص بومی به رفع آن کمک می کند.
وی ادامه داد: یکی از دغدغه های نمایندگان مجلس در سال های گذشته کمبود 
متخصص در مناطق محروم بود به همین علت هفت سال پیش طرحی در مجلس 
تصویب شد که بر اساس آن ۳۰ درصد از ظرفیت همه رده های وزارت بهداشت از 

پزشکان تا متخصصان باید از مناطق محروم جذب شوند.
شهریاری بابیان اینکه امسال نخستین گروه از این دسته دانشجویان، دانش آموخته 
می شوند، تصریح کرد: تعداد آن ها در مرحله نخست کم است اما امیدواریم تا پنج 

سال آینده با بیشتر شدن تعدادشان، این مشکل به طور کامل برطرف شود.
به گفته وی، دانش آموختگان طرح عدالت آموزشــی حدود 12 ســال تعهد به 

خدمت در مناطق بومی خوددارند و نمی توانند به منطقه دیگری منتقل شوند.

سرقت افزون برسه هزار تابلوی راهنمایی و رانندگی 
درخوزستان

راهداری  مدیــرکل  اهواز-فــارس: 
خوزستان از ســرقت سه هزار و پانصد 
تابلوی علائم راهنمایــی و رانندگی در 

جاده های استان خبر داد.
غلام عباس بهرامی نیــا درباره معضل 
ســرقت تابلوهای راهنمایی و رانندگی 
در خوزستان اظهار کرد: تنها کاری که 
می توانیم انجام دهیم، پیگیری این مسائل از طریق مقامات قضائی است و بارها 
این مسئله را به دادستان مرکز خوزستان و رئیس کل دادگستری استان، اطلاع 
داده ایم. وی افزود: تنها کار سلبی که ما در اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
توان اجرای آن راداریم این است که موضوع را به مقامات قضائی و انتظامی اطلاع 
دهیم و این دســتگاه ها هم کارهایی انجام داده اند اما تاکنون راه حلی برای پایان 

دادن به این مشکل پیدا نشده است.
وی عنوان کرد: عدد و رقم میزان خســارت واردشــده را ندارم اما در سال 96 از 
تعداد 29 هزار تابلو و علائم هشــداردهنده، حدود ۳ هزار و ۵۰۰ تابلو به سرقت 

رفته است.
بهرامی نیا بابیان اینکه برای نصب علائم هشــداردهنده چیزی برای جایگزینی 
آهن آلات نداریم، بیان کرد: آهن بیشترین دوام و مقاومت را در برابر شرایط آب و 
هوایی دارد اما به دنبال این هستیم که به جای نصب عمودی تابلوهای مسیر نما 

از تابلوهای افقی استفاده کنیم و به این سمت حرکت کردیم.

با وجود تخصیص اعتبار، طرح ساماندهی فاضلاب ها بی سامان است 

زهر »پساب« درکام رودخانه های رشت

متأسفانه 
فاضلاب های 
خانگی از 44 نقطه 
به رودخانه های 
رشت می ریزد و 
نفس رودخانه های 
گوهر رود و 
زرجوب را تنگ 
کرده است

بــــــــرش

 رشت/ قد   س  رودخانه های »گوهر رود« 
و »زرجــوب« ازجمله شــریان های مهم 
استان گیلان هستند که پس از گذشت از 
شهر رشت به تالاب انزلی سرازیر می شوند 
اما متأسفانه در میانه راه به قدری پساب و 
فاضلاب به کام آن ها ریخته می شود که در 
حال حاضر این دو رود حیات بخش به بلای 
جان اکوسیستم و تالاب انزلی و درنهایت 
تهدیــد جــان انســان ها و حیات وحش 

تبدیل شده است. 
رودخانه های »گوهــر رود« و »زرجوب« 
پس از عبور از شهر رشت و ادغام با یکدیگر 
در غرب این شــهر بانــام »رود پیر بازار« 
وارد تالاب انزلی می شــود و 
بیش ازحد  آلودگی  دلیل  به 
بخشــی از این تالاب که از 
این دو رود تغذیه می شــود 
عملاً در حال از دست دادن 

حیات جانوری است.
جنگل های سراوان در استان 
گیلان نگین انگشتری سبز 
این اســتان اســت که این 
روزها بــه دلیل حجم بالای 
پسماندها و زباله های تولیدی 
رنگ ســبز خود را می بازد و 
سیاهی بر مناطق مختلف آن 

سایه انداخته است.
روزانه 7۵۰ تن زباله از کلانشــهر رشت و 
4۰۰ تن زباله از برخی شــهرهای اطراف 
گیلان برای دفن به این محل انتقال داده و 

هرروز بر حجم زباله افزوده می شود.
شیرابه های ناشــی از زباله در محل دفن 
وضعیتــی نگران کننده یافته اســت زیرا 
شیرابه های این زباله ها به رودخانه سیاه رود 
رودخانه ای زیبا در دل جنگل سراوان و در 
ادامه به رودخانه های گوهر رود و زرجوب 

سرازیر می شود.

نفس تنگی اکوسیستم
در همیــن رابطه ســخنان رئیــس اداره 
حفاظت محیط زیست رشــت خود گواه 

وضعیت نابسامان این رودخانه هاست.
اصغر خودکار وضعیت آلودگی رودخانه های 
رشــت را بســیار نگران کننده می داند و 
می گوید: متأسفانه با شدت گرفتن بارش ها 
شیرابه زباله های دفن شده در جنگل های 
ســراوان از هشت لیتر به12 لیتر بر ثانیه 
می رســد و تمامی این شــیرابه ها بدون 

تصفیه وارد رودخانه های رشت می شوند.
وی بابیان اینکه ایــن موضوع تنها منبع 
آلودگی رودخانه های رشــت نیست ادامه 
می دهد: متأسفانه فاضلاب های خانگی از 
44 نقطه به رودخانه های رشت می ریزد و 
نفس رودخانه های گوهر رود و زرجوب را 

تنگ کرده است.
وی در پاسخ به این سؤال که تاکنون چرا 
اقدامی برای حل این مشــکل نشده است 
بیان می کنــد: به مدیران دســتگاه های 
مربوطه بــرای جلوگیــری آلودگی ها به 
رودخانه های رشت اخطار داده شده است و 
حتی برخی از آن ها به دادگاه معرفی شده اند 
اما این مدیران نبود اعتبارات را دلیل انجام 

نشدن وظایفشان عنوان می کنند.
اداره حفاظت محیط زیست رشت  رئیس 
اظهار می کند: آلودگی رودخانه های رشت 
به دیگر اکوسیستم های ارزشمند استان نیز 
می رود بنابراین همه باید برای نجات این 
رودخانه ها از آلودگی دغدغه داشته باشیم. 

اداره محیط زیســت متولــی 
محیط زیست

احمــد رمضان پــور نرگســی از اعضای 
شورای اســلامی کلانشهر رشت با تأکید 
بر ضــرورت توجه به ســلامت مــردم با 
احیای رودخانه هــای زرجوب و گوهررود 

معتقد است: سروسامان دادن به مشکلات 
زیســت محیطی یکی از وظایف سازمان 
اینکه  بابیان  محیط زیســت اســت. وی 
شــهرداری و شورا می توانند سیاست گذار 
و هماهنگ کننــده باشــند امــا توضیح 
می دهد: شورای شهر متولی فاضلاب این 
شهر و ساماندهی رودخانه ها نیست و لذا 
محیط زیست در این کار نقش مهم و آب و 
فاضلاب نقش مستقیم دارد. وی با تأکید بر 
این مطلب که همه دستگاه ها بایستی برای 
احیای رودخانه هــای زرجوب و گوهررود 
ورود کنند، خاطرنشــان می کند: با نگاه 
اقتصادی می توانیم رودخانه های زرجوب و 
گوهررود را ساماندهی کنیم. وی با اشاره 
به اختصــاص اعتبار 6۰ میلیــارد تومان 
در سنوات گذشــته به منظور ساماندهی 
رودخانه های رشت اذعان می کند: متأسفانه 
تاکنون اقدامات مؤثری توسط دستگاه های 

متولی در این حوزه انجام نشده است.

اعتباری که سرانجام نداشت
نماینده مردم شهرستان رشت در مجلس 
شورای اســلامی بابیان اینکه پیش ازاین 
اعتبار برای ســاماندهی ایــن رودخانه ها 
اختصاص یافته اســت اما سرانجام مثبتی 
نداشــته اســت بیان می کند: اگر هزاران 
میلیارد تومــان اعتبار برای ســاماندهی 
رودخانه های رشت اختصاص پیدا کند اما 
مدیریت واحد اعمال نشود تأثیری نخواهد 

داشت.
جبار کوچکی نــژاد ابــراز می کند: بانک 
جهانی 1۵۰ میلیارد تومان اعتبار را برای 
بیمارســتانی،  فاضلاب های  ســاماندهی 
شیرابه های سراوان و پساب های صنعتی 
اختصاص داده بود و همین میزان نیز دولت 
جمهوری اســلامی باید هزینه می کرد اما 
این پروژه ناتمام ماند و به سرانجام نرسید.

وی با اشــاره به تخصیــص ۵۰ میلیارد 
تومانی از سوی ســازمان برنامه و بودجه 
برای ساماندهی رودخانه رشت می افزاید: 
ســازمان برنامه وبودجه ۵۰ میلیارد تومان 
بــرای ســاماندهی دو رودخانه رشــت 
تخصیص داد اما علیرغم اینکه تمامی آن 
محقق نشد به صورت یک گوشت قربانی 
در بین دستگاه ها تقسیم شد. وی در این 
رابطه با بیان اینکه سازمان برنامه و بودجه 
با توجه به اینکه خــود تخصیص دهنده 
اعتبار بین دســتگاه ها است خود نیز باید 
بر نحوه هزینه  کرد و پیشــرفت فیزیکی 
کار نظارت داشته باشــد یادآور می شود: 
دستگاه نظارتی ازجمله دیوان محاسبات 
و بازرســی باید بر نحوه و چگونگی توزیع 
اعتبارات رودخانه های رشت نظارت کافی 

داشته باشند.

ضرورت نظارت بر عملکرد دستگاه ها 
وی تصریح می کند: گرچه ســازمان های 
نظارتی در نوع هزینه کرد شــرکت های 
متولی حوزه ساماندهی رودخانه های رشت 
نظارت داشــته اند اما تقســیم کار در بین 
دستگاه ها موجب شده تا میزان اثرگذاری 
و کارکرد دســتگاه ها نامشــخص باشد و 

نظارت ها نیز سخت شوند.
نماینده مردم رشــت در مجلس شورای 
اســلامی بابیان اینکه تقســیم پول بین 
دســتگاه ها موجب شده تا میزان عملکرد 
دستگاه ها با تخصیص اعتبارات همخوانی 
نداشته باشد اذعان می کند: دستگاه اجرایی 
به جای اینکه اعتبارات را برای ساماندهی 
رودخانه ها به کار بگیرند به بدهی شرکت ها 
و یا در سایر پروژه های حوزه رودخانه صرف 
کرده اند و نتیجه آن بی حاصلی تخصیص 
اعتبارات در ساماندهی دو رودخانه رشت 

بوده است.

29 واحد صنعتی راکد 
در اردبیل فعال شد

اردبیل-قدس: فرماندار اردبیل گفت: 29 
واحد تولیدی راکد بخش کشاورزی اردبیل 
فعال شد و با راه اندازی این واحدها برای 114 
نفر فرصت شغلی ایجاد شد. جواد زنجانی در 
جلسه راهبردی اقتصاد مقاومتی در اردبیل 
اظهار داشت: 29 واحد تولیدی راکد بخش 
کشــاورزی شهرستان اردبیل فعال شد و با 
راه اندازی این واحدهای تولیدی برای 114 
نفر اشتغال زایی شده است. وی بابیان اینکه 
بخش کشاورزی اردبیل ظرفیت های بالایی 
دارد افزود: باید با برنامه ریزی مناسب از این 
بخش برای توسعه اقتصاد و اشتغال منطقه 
اســتفاده مناسبی شــود. فرماندار اردبیل 
تصریح کرد: در حال حاضر پرونده توســعه 
آبیاری نوین شهرستان اردبیل در مساحت 
۳17 هکتار در حال اجرا و تکمیل اســت و 
مطالعه شبکه آبیاری روستاهای کلخوران، 
تازه کند شــریف آباد و آقچه کند با ۳ هزار 

و ۵۰۰ متر اجرا می شود.

حال ناخوش بیمارستان 
امام خمینیw کرج 

کرج-قدس: رئیس کمیســیون شوراها و 
امور داخلی مجلس گفت: بخشی از معوقات 
پرسنل بیمارستان امام خمینی)ره( کرج این 
هفته پرداخت می شود. محمدجواد کولیوند 
در مورد مشکلات بیمارستان امام خمینی)ره( 
کرج اظهار داشت: این بیمارستان دچار چند 
مالکیتی است. نماینده مردم کرج در مجلس 
شورای اسلامی توضیح داد: از زمان طهایی 
اســتاندار وقت البرز بیش از 12 بار نشست 
مستقیم داشــتیم که هیئت امنا را تشکیل 
بدهیم و آن ها می گفتند که بیمارســتان را 
به دانشــگاه علوم پزشــکی واگذار کنند لذا 
با وزیر بهداشــت در سفر به استان البرز نیز 
صحبت هایی انجام شــد و وی دستور داد از 
محل ماده 2۰ به دانشگاه علوم پزشکی واگذار 
شود. وی بابیان اینکه دولت وقتی می خواهد 
این بیمارستان را تحویل بگیرد باید یک کد 
اعتباری بگذارد که بتواند به پرسنل آن حقوق 
بدهد، عنوان کرد: اینکه عده ای می گویند که 
نمایندگان پیگیری نکردند این گونه نیست، 
متأسفانه سه مزایده گذاشته شد آن شرایطی 
که باید مزایده گذاشته شود که سرمایه گذار 
برای این موضوع ترغیب شــود وجود ندارد، 
ســرمایه گذار باید 217 میلیارد تومان پول 
بدهد بابت اینکه بیش از 12۰ میلیارد تومان 

این بیمارستان بدهی دارد.

مدیران شهرداری بندر 
امام w استعفا دادند 

اهواز-تسنیم: معاون شــهردار بندر امام 
خمینی)ره( گفت: اســتعفای دست جمعی 
معاونان و اکثر مدیران ارشــد شــهرداری، 
ارتباطی به شــورای شــهر و اختلاف آن ها 
ندارد و همکاران فقط به خاطر مشــکلات 
موجود در شهرداری که قابل انکار هم نیست، 
تصمیم به استعفا گرفتند.  توفیق مقدم بیان 
کرد: طی جلســه ای که برای بیان مشکلات 
برگزارشده بود معاونان و اکثر مدیران شهری 
استعفای دست جمعی خود را تقدیم معاونت 
اداری مالی شهرداری بندر امام خمینی)ره( 
کردند. وی درباره موضوع جلسه بیان داشت: 
در این جلســه موضوعاتــی نظیر مطالبات 
کارگــری و کاهش درآمد کارگــران، عدم 
جذب درآمد توسط شــهرداری، عدم کلید 
خــوردن هر گونه پروژه عمرانی در شــهر و 
شهردار بندر امام خمینی)ره( باوجود گذشت 
نزدیک به دو ســال از سمت خود، هیچ گونه 
طرح و برنامه ای نداشته و اجرا نکرده و نباید 
منتظر تحول جدیدتری در شهر باشیم. مقدم 
در پاســخ به این سؤال که آیا این استعفای 
دسته جمعی ربطی به اختلافات شورای شهر 
درباره شــهردار دارد؛ عنوان کرد: استعفای 
دســت جمعی معاونان و اکثر مدیران ارشد 
شــهرداری بندر امام خمینی)ره(، ارتباطی 
به شــورای شــهر بندر امام خمینی)ره(  و 
اختلاف آن ها ندارد و همکاران فقط به خاطر 
مشکلات موجود در شهرداری که قابل انکار 

هم نیست، تصمیم به استعفا گرفتند.

گزارش خبری

 یک کلاغ تا چهل کلاغ فضای مجازی در مورد آزار جنسی دانش آموزان 

گزارش دادستانی اصفهان به شایعات پایان داد

اصفهان- قدس: هفته گذشــته خبری مبنی بر تجاوز و آزار 
جنسی دانش آموزان مدرسه ای در اصفهان، در رسانه ها بازتاب 
گســترده ای داشت. اهمیت مسئله به حدی بود که حمیدرضا 
فولادگر نماینده مردم اصفهان در مجلس خواســتار رسیدگی 

خارج از نوبت و با قاطعیت مسئولان قضایی به پرونده شد.
نماینده مردم اصفهان پیگیری موضوع را حق خانواده هایی که 
بچه هــای آن ها مورد آزار جنســی قرارگرفته اند عنوان کرده و 
معتقد است اگرچه این حوادث ممکن است به ندرت و به تعداد 
انگشتان دست اتفاق افتد اما وجود شبکه های مجازی باعث شده 

جزییات این اتفاقات منتشر شود.
بر اساس آخرین اخبار از پرونده تعرض به دانش آموزان مدرسه ای 
در اصفهان، قصور مدیر مدرسه در این ماجرا محرز شده، اما با 
این  وجود دادستان اصفهان می گوید تاکنون مستنداتی مبنی 
بر تجاوز به دانش آموزان به دســت نیامده و پرونده فعلاً در حد 

کودک آزاری و تهدید دانش آموزان مطرح است.

مدیر مدرسه اخراج شد
عبدالرضا رئیســی، معــاون تربیت بدنی و ســلامت اداره کل 
آموزش وپرورش استان اصفهان در مورد آخرین جزئیات پرونده 
کودک آزاری دانش آموزان مدرسه ای در اصفهان می گوید: مدیر 

مدرســه مذکور به جهت قصور در انجام وظایف اخراج شــده 
اســت، چون اعضای انجمن اولیا و مربیان در شرایط خاص و 
موارد لزوم باید در مدرسه حضور داشته باشند و اینکه یک فرد 
به طور مداوم در مدرسه باشد پذیرفتنی نیست و بی توجهی مدیر 

مدرسه است.
وی با تکذیب این خبر که گفته می شــود فرزند فرد مذکور دو 
سال پیش از مدرسه  رفته است ولی متهم همچنان در انجمن 
اولیا و مربیان عضویت داشته، گفت: زمانی که این ماجرا مطرح 
شــد، بلافاصله فرزند فرد خاطی که دانش آموز مدرسه بود، از 

مدرسه اخراج شد.
به گفته وی اولین شــکایت از ســوی والدین دو دانش آموز با 
موضوع نشــان دادن فیلم مســتهجن، آخر وقت سه شنبه 6 
آذرماه به اداره کل آموزش  و پرورش رســیده و بلافاصله از روز 
چهارشــنبه، اقدامات و پیگیری های لازم انجام  شده است اما 
پس از بررســی موضوع و تجمع والدین، دو نفر دیگر از والدین 

دانش آموزان مدعی کودک آزاری و آزار جنسی شده  اند.

مدرسه ابتدایی مشاور ندارد
وی در پاسخ به این سؤال که گفته می  شود موضوع زمانی برملا 
شــده که یکی از دانش آموزان این موارد را برای مشاور مدرسه 
مطرح کرده اســت نیز گفت: این موضوع درست نیست چون 
مدرســه ابتدایی اصلاً مشــاور ندارد و تا قبل از 6 آذر و طرح 

شکایت والدین، موضوعی در جریان نبوده است.

دوربین مداربسته دست کاری نشده است
کار نکردن و پاک شدن حافظه دوربین های مداربسته مدرسه 
نیز از دیگر شایعاتی بود که رئیسی در پاسخ به آن گفت: دوربین 
مداربسته مدارس تنها فضاهای عمومی مدرسه را کنترل می کند 
و اینکه گفته می شود دوربین ها خراب بوده یا دست کاری شده 

صحیح نیست.

فیلم آزار و اذیت صحت ندارد
وی در واکنش به ادعای برخی والدین مبنی بر وجود فیلم آزار 
و اذیت دانش آموزان نیز گفــت: چنین ادعایی صحت ندارد و 
جزو مستندات پرونده نیست و اگر چنین مدرکی وجود داشت 

تاکنون منتشرشده بود.

گزارش پزشکی قانونی
علی اصفهانی، دادستان عمومی و انقلاب اصفهان نیز در مورد 
آخرین وضعیت پرونده مذکور گفت: 4 کودکی که والدین آن ها 
ادعای کودک آزاری و آزار جنسی را داشتند، به پزشکی قانونی 
معرفی شــده اند ولی حسب گواهی پزشــکی قانونی، نشانه ای 
دال بر انجام عمل جنســی وجود نــدارد و پرونده فعلاً در حد 

کودک آزاری و تهدید دانش آموزان مطرح است.
وی بابیان اینکه متهم تاکنون هیچ یک از موارد اتهام را نپذیرفته 
اســت گفت: وی مدعی اســت این اتهامات تهمت است و این 
ماجرا به خاطر اختلافش با مادر یکی از دانش آموزان مطرح شده 
است. واقعیت امر این اســت که شواهد نشان می دهد چنین 
اختلافاتی وجود داشته اســت ولی ما در حال بررسی موضوع 
هستیم. دادســتان عمومی و انقلاب اصفهان افزود: با توجه به 
گنجایش یک هفته ای حافظه دوربین های مداربســته، دستور 
بازبینی فیلم ها نیز داده شــده که در صورت وجود موارد آن نیز 

بررسی خواهد شد.
به گفته اصفهانی، درگوشی متهم نیز هیچ فیلم مستهجنی یافت 

نشده، ولی تحقیقات و بررسی در این زمینه ادامه دارد.
وی بابیان اینکه در ادعای دانش آموزان نیز موارد ضدونقیض زیاد 
است گفت: با توجه به این موضوع، نمی توان به صورت متقن نظر 

داد و باید بررسی های بیشتر صورت گیرد.
به گفته دادســتان اصفهان اگرچه موضوع قصور و اهمال مدیر 
مدرسه قابل انکار نیست، ولی تاکنون مدرکی دال بر ارتباط مدیر 

مدرسه با متهم و معاونت در اتهامات مذکور احراز نشده است.
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

 اميرآبادى فراهانى: حضرات موضوع سازش با آمريكا را به خواب ببينند فارس: عضو هيئت رئيسه مجلس گفت: واقعاً قابل باور نيست كه در اين مملكت يك عده به جاى اينكه به فكر حل مشكلات 
مردم باشند در جهت نحوه مذاكره و سازش با آمريكا اظهاراتى را مطرح مى كنند كه هيچ نهاد و حتى فردى در كشور خواهان شنيدن آن نيستند. حضراتى كه طرح سازش با آمريكا را مطرح مى كنند به گوش باشند كه 

ملت ايران اجازه نخواهند داد كه هيچ سازش و مذاكره اى ميان ايران و  آمريكا صورت گيرد. حضرات موضوع سازش با آمريكا را به خواب ببينند.

چه كسانى با ابراز ضعف؛ گراى فشار بيشتر را به 
دشمنان دادند؟

مشرق: متأسفانه اظهارات تأمل برانگيز و نسنجيده از سوى برخى از مقامات ارشد 
دولتى، ادراكى به غايت خطرناك در ميان مقامات آمريكايى و همپيمان واشنگتن 
پديد آورده است. از جمله على اكبر صالحى كه در گفت وگو با يك رسانه خارجى 
با اشاره به كاهش حقوق دلارى اش، آن را نشانه فشار اقتصادى بر مردم مى داند. 
اين اظهارنظر تحقيرآميز و از موضع ضعف و ناچارى، اين پيغام را به طرف مقابل 
مى دهد كه تير تحريم ها و فشــارها و عهدشكنى ها به هدف خورده است و بايد 
اين روند را تشديد و تسريع كرد. تا زمانى كه اين قبيل اظهارنظرها وجود دارد، 
سهل انديشى است اگر تصور كنيم كه طرف مقابل قرار است امتيازى داده و يا 
قدمى در راستاى جبران عهدشكنى هاى خود بردارد. وب سايت راديو فرانسه-مهر 
92 (حدود دو ماه قبل از توافق موقت ژنو كه مقدمه برجام شد) نوشت: «ارزيابى 
غرب از وضعيت كنونى دولت روحانى، تعامل با فروشنده بدهكار و مشتاقى است 
كه خود را ناگزير از فروش حقوق ملى مى بيند. بر پايه اين جمع بندى اگر خريدار 
صبور باشــد، شرايط فروشنده را دشوارتر مى كند و در همان حال قيمت فروش 
را كمتر خواهد كرد».اظهارنظر خلاف واقع روحانى در مهرماه 92 مبنى بر «خالى 
بودن خزانه» و همچنين اظهارنظر تأمل برانگيز ظريف مبنى بر «رسيدن به هر نوع 
توافقى، بهتر از عدم توافق است» و ديگر اظهارنظرهاى مشابه، تيم مذاكره كننده را 
از قدرت چانه زنى و مذاكرات پاياپاى محروم كرد. بدين ترتيب، جنگ مذاكراتى، 
آغاز نشده مغلوبه شد و به توافقى نامتوازن و ناهمزمان در اجراى تعهدات انجاميد 

و نتيجه آن «دستاورد تقريباً هيچ» و «نزديك به صفر» براى مردم ايران بود.

پول كثيف و سرنوشت سياست
صبح نو: حدود دوهفته اى است كه در رسانه هاى رسمى يا خبرهاى غيررسمى، 
تحركات متنوعى از جانب چهره هاى قديمى جريان دوم خرداد منتشرشده؛ برخى 
از آن ها طعنه به سياست خارجى كشور در محور مقاومت بوده، مواردى تعريض 
به سازمان هاى انقلابى و بخشى هم اعلام ابتكارهايى جديد نظير ايجاد مليشياى 
اعتراضى در خيابان ها. نقطه محورى همگى اين تحليل ها، ترســى است كه در 
جان سياســت بازان افتاده است؛ چرا كه آن ها هراس دارند تاوان اشتباهشان در 
انتخابات اخيــر را مردم در صندوق هاى رأى آتى بدهند و به اعتبار اين جريان، 
ديگر رأيشــان را در سند هركسى نريزند. اين آشفتگى زمانى آشكارتر مى شود 
كه متوجه شويم برخى از همين به اصطلاح ايدئولوگ ها، تلاش دارند در جايگاه 
هدايت اپوزيســيون قرار بگيرند و حرف ها و مواضع تندوتيزشان را به اين دليل 
توجيه مى كنند. سرچشمه اصلى اين به هم ريختگى را بايد در ايدئولوژى زدايى 
از دوم خرداد ديد؛ طرحى كه به مثابه يك ابزار انتخاباتى و براى كســب رأى به 
كار گرفته شد و خود بليه اى گرديد براى جريان اصلاحات. در نبود ايدئولوژى و 
جايگزين شدن قدرت طلبى محض، اين پول هاى كثيف و لابى هاى سياسى بود 
كه سرنوشت احزاب دوم خرداد، نامزدهاى آن ها و مشاركت سياسى شان را رقم 
مى زد و كار را به جايى رسانده كه صرفاً همه چيز براى جريان، محدود به حفظ 
خودش شده و نه تأمين منافع ملى. عقلاً بايد به فكر چاره باشند، اگر عقل ابزارى 

و عافيت انديش شان اجازه بدهد.

الوطن تحليل كرد
4 دليل براى شكست تحريم هاى ترامپ عليه ايران 

انتخاب: هر كس در شــرايط و 
دســتاوردهاى جمهورى اسلامى 
و واقعيت تــازه بين المللى تأمّلى 
كند، عواملى را مى يابد كه قدرت 
واشنگتن براى محاصره قاطع ايران 
و به عزلت كشاندن آن را تضعيف 
مى كند. اما ايــن عوامل كدام اند؟ 

عامل اول، موفقيت ايران در ايجاد يك اقتصاد پيشرفته بر پايه زراعت و صنعت، 
خودكفايى در زمينه هاى مختلف غذايى و ساخت دارو براى بيمارى هاى مزمن، 
توليد انرژى هسته اى صلح آميز و پيشرفت در زمينه هاى مختلف است. عامل دوم: 
برخلاف تحريم هاى گذشــته امروز، واقعيت كاملاً برعكس شده است؛ آمريكا به 
تنهايى اعمال تحريم مى كند. عامل سوم: برعكس تحريم هاى پيشين، تعدادى از 
دولت هاى همپيمان ايالات متحده اعلام كرده اند كه موافق پايبندى به تحريم هاى 
جديد آمريكا نيستند. عامل چهارم: شكست واشنگتن در عملى كردن محاصره 
فراگير در زمينه صادرات نفت و گاز ايران اســت. همان طور كه دولت ترامپ به 
ناچار، هشت دولت را از تحريم ها معاف كرده و به آن ها اجازه ادامه صادرات نفت 
و گاز را داد؛ به اين دليل كه براى واشنگتن محرز شده بود كه اين دولت ها حتى 
در صورت اجبار واشــنگتن، هرگز به تحريم ها پايبند نمى مانند؛ پس بهتر بود 
كه ايالات متحده براى حفظ هيبت و جايگاه بين المللى خود، اين كشــورها را از 

تحريم ها معاف مى كرد تا با مخالفت آن ها با تصميم خود مواجه نشود.

تهديد حسن روحانى تا چه حد معنادار است؟
تابناك: حسن روحانى، رئيس جمهور ايران، در همايش چالش هاى تروريسم و 
ارتباطات درون منطقه اى به غرب هشدار داد كه هدف گرفتن ايران با تحريم ها 
و تضعيف و اخلال در اقتصاد ايــران، پيامدهاى فاجعه بارى براى اروپا به همراه 
خواهد داشت و سبب جارى شدن سيل مواد مخدر، پناهندگان و گسترش عناصر 
تروريستى در اين قاره خواهد شد. آنچه مشخص است اينكه سخنان رئيس جمهور 
ايران، نه  تنها تهديدات صرف و يا پوچ نيست، بلكه اطلاعات سازمان ملل متحد 
كه در ســال 2014 منتشر شده، نشان مى دهد، در سال 2012 ايران در دوسوم 
از كل آمار توقيف ترياك و يك چهارم موارد توقيف هروئين و مورفين در جهان 
نقش داشته است.  ظريف نيز جداگانه اظهار داشت: اين ايالات متحده است كه 
خاورميانه را بى ثبات مى كند و اين منطقه را با سيل اسلحه مواجه ساخته است. با 
توجه به احتمال بالاى ايجاد بحران پناهجويان، پيش بينى روحانى براحتى درست 
از آب درمى آيد. رويترز در گزارشى اشاره  كرده است كه پس از دور تازه تحريم ها، 
سيل مهاجرت {افغان ها} از ايران بعد از فشار اقتصادى ناشى از تحريم آغاز شده 
است. بر اســاس آمار آژانس مهاجرت، بيش از 700هزار مهاجر بدون ثبت نام و 
مدارك شناســايى افغان، بعد از تحريم ها از ايران بازگشته اند و رسانه هاى ايرانى 
گفته اند كه برخى از افغان ها به دنبال ورود به تركيه براى رسيدن به اروپا هستند.

 سياســت  هرچند محمدجواد ظريف، 
وزيــر امور خارجه چندى پيش در توجيه 
تأخير اروپا در حفظ منافع ايران از برجام، 
اعلام كرد كه ســازوكار ويــژه مالى اروپا 
موسوم به SPV به علت فشارهاى آمريكا 
به اروپا محرمانه اســت، اما اين رسانه هاى 
اروپايى هستند كه به صورت قطره چكانى 

جزئياتى از آن را منتشر مى كنند.
مهم تريــن مســئله ها در ســازوكار ويژه 
تبادلات مالى اروپا با ايران دو مورد است، 
يكى اينكه دقيقاً اين سازوكار چگونه و در 
چه موضوعاتى عملياتى مى شــود و ديگر 
اينكه موعد راه اندازى و اســتفاده ازآن چه 
زمانى اســت؟ موضوعى كه در هفت ماه 
پس از خروج آمريــكا از برجام و با وجود 
وعده هــاى متعدد اروپــا و خوش گمانى 

مقامات كشورمان همچنان مبهم است.
وعده هاى مرحله به مرحله اروپا براى حفظ 
برجام متنوع بوده است، ابتدا از مشاركت 
بانك هــاى مركزى اروپا تا به آخرين مورد 
يعنى SPV رسيد. در همين مورد هم هر 
روز وعده جديدى داده شد، ابتدا تلاش شد 
لوكزامبورگ و اتريــش آن را بپذيرند، اما 
در نهايت با بى ميلى اين كشورها، برخى 
ديپلمات هــاى اروپايى اعــلام كردند كه 
فرانسه و آلمان به ناچار طرح مشتركى را 

براى اين موضوع داده اند.

 SPV انتشار جزئيات جديد از 
روزنامه آلمانى ويرتشافتز ووخه روز گذشته 
اعلام كرد كه اين نهاد مبادلات مالى قرار 
است در فرانسه مستقر شده و يك رئيس 

آلمانى داشته باشد.
به گــزارش اين روزنامه آلمانى 9 كشــور 
اروپايى علاقه مند هستند تا به اين جامعه 
هدف وارد شــوند؛ از جمله اين كشــورها 

ايتاليا، اسپانيا و اتريش است.
نكته قابل توجه گزارش اين رسانه آلمانى 
موارد استفاده اين كانال مالى است كه تنها 
محدود به تجارت كالاهاى انســانى مانند 
مواد غذايى و دارويى خواهد بود كه تحت 

تأثير تحريم هاى آمريكا قرار نگرفتند.
آمريكا بارها مدعى اســت كه مواد غذايى 
و دارو را به خاطر مسائل انسانى، هيچ گاه 
تحريم نكرده است، اما اروپا نيز بخشى از 
اين مواد غذايى و دارو را به ايران خواهد داد 

كه جز موارد تحريمى آمريكا نباشد!

روزنامه آلمانى در بخشــى از گزارش خود 
اين موارد را نيز مشــخص كرده اســت، 
شركت هايى مانند نستله، سانوفى و يونيلور، 
كالاهايى را به ايران صادر مى كنند كه البته 
به دليــل اينكه بانك ها از تأمين مالى اين 
مناسبات تجارى اجتناب مى كنند، دچار 
مشكلاتى هستند. اين مؤسسه مالى مستقر 
در فرانسه قرار است اين گونه پرداخت هاى 
مالى براى اين شــركت هاى مواد غذايى 
اروپايى را در مناســبات تجــارى با ايران 

تسهيل كند.
به نوشته روزنامه ويرتشافتز ووخه چنين 
نهــادى كه ابتدا به صورت يك مؤسســه 
كوچك شروع به كار كرده و در طول زمان 
به مجوز بانكى براى مناســبات تجارى با 
ايران تبديل مى شــود از ارزش سياســى 

بالايى برخوردار است.

 نفت در برابر غذا 
و حتى نازل تر از آن!

البته اين روزنامه هيچ اشاره اى نكرده است 
كه شركت هايى همانند نستله چه منافع 
حياتى از كشورمان را تأمين خواهند كرد 
كه چنين ارزش سياسى بالايى دارند؟ اگر 
ادعاى اين رسانه آلمانى به واقعيت نزديك 
باشــد، حتى آنچه اروپا قرار است در قبال 
حفظ برجام توســط ايران انجام بدهد، از 
مفهــوم «نفت در برابر غــذا» هم نازل تر و 

بى ارزش تر است.
محافل ديپلماتيك اروپا بازهم در ژســتى 
عجيب مدعى شــده اند كه بــراى ما اين 

مسئله مهم است كه از منافع شركت هاى 
خودمان دفاع كنيم و وابستگى اقتصادى به 

آمريكا را كاهش دهيم!
نقوى حسينى، عضو كميسيون سياست 
خارجى مجلس با بيــان اينكه اروپايى ها 
ســاليانه 450 ميليــارد دلار مــراودات 
اقتصادى با آمريــكا دارند، گفت: «به نظر 
نمى رسد اروپايى ها اين حجم از مبادلات 
را رهــا كنند و با جمهورى اســلامى كه 
ساليانه 15 ميليارد دلار مراودات اقتصادى 
دارد، همكارى كنند، اروپايى ها در برخى 
مواقع موضع گيرى هاى شفاهى دارند، اما 
سياست عملى ندارند. برقرارى كانال مالى 
ميان ايــران و اروپا همچنان در هاله اى از 

ابهام است».

 پول فروش نفت ايران
 به اروپا چه مى شود؟

گزارش اين روزنامه آلمانى گمانه زنى هاى 
قبلى مبنى بر اينكه حتى اين كانال فروش 
نفت را هم پوشش نخواهد داد، به واقعيت 
نزديــك مى كند. ادعايى كــه خبرگزارى 

رويترز چندى پيش مطرح كرد.
مرتضى صفارى نطنزى، نماينده مجلس 
در پاســخ به اين ادعا گفته است: «منابع 
درآمدى ايران نفت اســت و ما با برقرارى 
اين كانال ارتباطى به دنبال بازگشت منابع 
 SPV درآمدى به كشور هستيم؛ بنابراين
بدون پوشــش فروش نفــت هيچ معنا و 
مفهومى نــدارد. تجارت ايران نيز به منابع 
نفتى ما بستگى دارد، بنابراين در يك طرف 

تجارت با اروپا پرداخت هــاى ما قرار دارد 
كه اين بخش حاصل از فروش نفت تأمين 
مى شود. عدم پوشش فروش نفت در كانال 
مراودات مالى با اروپا به معناى عدم تجارت 
خواهد بــود؛ بنابرايــن SPV معنا پيدا 

نمى كند».
عليرضا رحيمى، نماينــده حامى دولت در 
گفت و گو با خبرگزارى مجلس نيز دراين باره 
اعلام كرد: «سازوكار spv از سوى اروپايى ها 
براى جايگزينى سوئيفت پيشنهاد شده است 
تا كانال ارتباط مالى بين ايران، كشــورهاى 
اروپايــى و حتى آســيايى جــدا از موضوع 
 spv مســائل مالى بايد فعال شود. سازوكار
فنى و غيرسياسى اســت، قرار است امكان 
برخوردارى ايران از منافع برجام را تسهيل 
كند و اگر قرار باشــد ايــران از فروش نفت 

و دسترســى بــه منابع 
محروم  خــود  درآمدى 
گردد، نقض غرض كامل 
تأكيد  وى  مى دهد».  رخ 
كرده ايران به هيچ  عنوان 
ســازوكار مالى با اروپا را 
بدون پوشش فروش نفت 

نمى پذيرد.
بــه گفته ايــن نماينده 
«تعبيــه  اصلاح طلــب 
فنــى  زيرســاخت هاى 
جهــت عملياتى كردن 
ســازوكار spv طبــق 

گزارشات واصله حدود دو تا چهار ماه زمان 
خواهد برد تا ضمن تعبيه، امكان بهره بردارى 

براى جمهورى اسلامى ايران فراهم شود».
بــه نظر مى رســد منظور از زيرســاخت 
تصويــب لوايح FATF در ايــران، اجراى 
بى چون وچراى دستورعمل هاى FATF و 
آشكار شــدن تمام زواياى ارتباط بانكى و 
مالى كشــورمان براى اروپاست، موضوعى 

كه بيشتر جنبه امنيتى دارد تا اقتصادى.
به گفته مهدى محمدى، كارشناس مسائل 
سياسى «خطرات بســيارى براى تجارت 
خارجى و امنيت ملى ايران در مكانيســم 
اروپا نهفته اســت كه اگر به آن بى توجهى 
شــود، تحريم هــاى آمريــكا نه تنها دور 
نمى خورد، بلكه مؤثرتر و كارى تر خواهند 
شد». اين كارشناس البته تأييد كرده است 
كه صورتى از SPV اروپايى نهايى شــده 

است.

يك روزنامه آلمانى مدعى شد SPV تنها به تجارت غذاودارو خارج از تحريم آمريكا محدود خواهد بود

ابراهيم فياض:نفت در برابر غذا و حتى نازل تر از آن!
دنبال آمريكا شناسى نمى رويم

نامه نيوز: ابراهيم فياض در گفت وگو با اين 
رسانه در خصوص نظريه «توفان پرسشگرى» 
يكــى از چهره هاى اصلاح طلب گفته اســت: 
«به نظر من ما بيش از پرســش با مســئله و 
مشكل مواجه هســتيم. مى دانيد كه مشكل 
 – question – بــا ســؤال – problem –
تفاوت دارد. سؤال يك مقوله شناختى است و 
حتى مى گويند اگر كسى سؤال را خوب بفهمد 

نيمى از جواب را يافته است.
متأسفانه سؤالات در جامعه ما كاملاً مشخص 
نيست و در عوض با مسائل و مشكلات بسيارى 
مواجه هســتيم. مثلاً در سياســت خارجى 
مهم ترين مســئله غرب اســت، بالاخره غرب 
تمدن مسلط امروز در جهان است. بنيانى ترين 
بخش اين تمدن فناورى است و فناورى غرب 
بر جهان حاكم است. از سوى ديگر ساختارهاى 
سياســى، اجتماعى و... تمدن غرب به واسطه 
همــان فناورى روى ما تســلط پيدا مى كند. 
مسئله اما زمانى ايجاد مى شود كه ما به شعار 
«مرگ بر آمريكا» اكتفا مى كنيم و اصلاً دنبال 
آمريكا شناســى نمى رويم، درحالى كه آمريكا 
امروز مركز اقتصاد جهانى، رسانه هاى اجتماعى 
و ديجيتال جهانى و... است. مشكل ما اين است 
كه دنبال دشمن شناســى نمى رويم. شناخت 
آمريكا و غرب جايــى در درس هاى ما ندارد. 
اول مى گوييم مرگ بر آمريكا و بعد مى پرسيم 
دولــت آمريكا يا ملت آمريــكا. مگر دولت از 
ملت جدا اســت؟ مگر دولت از ملت تشكيل 
نمى شود؟ مگر ترامپ از همان ملت و بخشى از 
آن ملت همفكر ترامپ نيستند؟ پس به جاى 
اين شعارها بايد آمريكا را شناخت. با اين شيوه 
اصلاً نمى توان عمل كرد. دانشگاه هاى ما بايد 
به آمريكا شناسى و نحوه برخورد با آمريكا كار 

كنند. 
حوزه هاى علميه بايد شــاخص هاى اســلام 
آمريكايى را مشــخص كند. ما هيچ يك از اين 
كارها را نمى كنيم و اين طور به مشــكل دامن 
مى زنيم. رســانه را مثال مى زنــم. ما مدام با 
رســانه هاى جديد مى جنگيم و مدام اشتباه 
مى كنيم و در نهايت نيز شكست مى خوريم و 

عقب مى نشينيم. 

چهره

شركت هايى 
همانند نستله 

چه منافع حياتى 
از كشورمان را 

تأمين خواهند كرد 
كه چنين ارزش 
سياسى بالايى 

براى اروپا دارند؟

بــــــــرش

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r

بازتاب

هر كس در شــرايط و 
دســتاوردهاى جمهورى اسلامى 
و واقعيت تــازه بين المللى تأمّلى 
كند، عواملى را مى يابد كه قدرت 
واشنگتن براى محاصره قاطع ايران 
و به عزلت كشاندن آن را تضعيف 
مى كند. اما ايــن عوامل كدام اند؟ 

عامل اول، موفقيت ايران در ايجاد يك اقتصاد پيشرفته بر پايه زراعت و صنعت، 

دنبال آمريكا شناسى نمى رويم

 FATF سياست : هنوز هزينه هاى بين المللى و سياسى اتهام ظريف به مخالفان
مبنى بر اينكه توســط پولشوها تحريك شده اند و جريان پولشويى در كشور مبالغ 
زيادى براى تبليغات عليه وزارت خارجه خرج كرده اند، رفع نشده، محمود صادقى 
نماينده حامى دولت در راستاى فشار بر شوراى نگهبان اين نهاد را متهم به دريافت 

رشوه از نامزدهاى انتخابات مجلس كرد كه با شكايت شوراى نگهبان روبه رو شد.
هفته قبل بود كه «محمدجواد جمالى نوبندگانى»، سخنگوى هيئت نظارت بر رفتار 
نمايندگان، از بررسى شكايت واصله به اين هيئت از جمله شكايت شوراى نگهبان 

از محمود صادقى خبر داد.
صادقى در واكنش به اين شكايت مدعى شد: «من هميشه سعى كردم صداى مردم 
باشم و همين موضوع، علت اصلى شكايت ها از من است. البته هنوز متن شكوائيه را 
نديده ام و فقط از موضوع شكايت باخبر شدم. من اعلام كردم واسطه هايى به افرادى 
كه بعضاً در انتخابات مجلس رد صلاحيت مى شوند پيام مى دهند مبنى بر اينكه 

مقدارى پــول به ميزان 100، 200 ميليون يا... بدهيد تا تأييد صلاحيت بگيريد. 
اين موضوع را زياد شــنيدم و جايى نقل كردم حالا شــوراى نگهبان جاى اينكه 
پيگيرى كند، مسئله چه چيزى است از من شكايت كرده است. براى دفاع برخى از 

نمايندگان ادوار مختلف را به عنوان شاهد به مجلس خواهم آورد».
كدخدايى كه پيش تر گفته بود «اظهارات اين نماينده به حيثيت نظام و شــوراى 
نگهبان برمى گردد، ابتدا از وى تقاضاى ارائه مســتندات شد، ولى چون ارائه نشد 
موضوع را از طريق قوه قضائيه پيگيرى كرديم»، روز گذشته جزئيات بيشترى از اين 
اتهام زنى صادقى را اعلام كرد، گويا ادعاى صادقى مربوط به چند سال قبل بوده 
كه در مناسبت ها و اماكن مختلف تكرار مى شود، بدون اينكه به درخواست شوراى 

نگهبان مبنى بر ارائه اسناد توجهى شود.
كدخدايى در يادداشــت خود آورده اســت: «در موقع انتخاب حقوقدانان شوراى 
نگهبان در ســال هاى اخير فراكسيون ها و كميسيون هاى مختلف مجلس از افراد 
معرفى  شده، توسط رئيس محترم قوه قضائيه دعوت مى كنند تا در جلسه اى شركت 
كرده و به ســؤالات آنان پاســخ دهند. فراكســيون اميد نيز يك روز از همه افراد 
معرفى شده دعوت كرد كه من ظاهراً آخرين آن ها بودم. جناب آقاى صادقى اظهار 
نمودند، «گفته مى شــود برخى براى تأييد صلاحيت خود به شوراى نگهبان پول 
مى پردازند؟!» من سؤال كردم به اعضا؟ پاسخ داده شد «خير ولى به افراد وابسته به 
شورا.» گفتم مداركى داريد؟ گفته شد «برخى اسناد وجود دارد.» در حضور اعضاى 
مؤثر فراكسيون اعلام كردم هر مدركى در اين رابطه داريد علاوه برنهادهاى امنيتى 

و نظارتى به شورا نيز ارسال كنيد. قرار شد مدارك را ارسال كنند. بعدازاين جلسه 
يكى دو بار ديگر نيز اين گفته پيگيرى شد كه وعده به ارسال مى شد كه تاكنون، 

زمان نوشتن اين مطلب نيز مداركى دريافت نكرده ايم».
وى خطاب به افكار عمومى گفته است: «آقاى صادقى نماينده هستند و حقوقدان. 
اصل اول در اين گونه امور حُســن نيت است. ولو اينكه ايشان آن جلسه را فراموش 
كرده اند، آيا بعد از حدود سه ســال نبايد اين مدارك را به شوراى نگهبان ارسال 
مى كردند؟ اعلام عمومى آن هم در پاسخ دبير محترم شوراى نگهبان، اين ابهام را 
در بر دارد كه هدف از رســانه اى كردن، حل مسئله نيست و شايد اهداف ديگرى 
را در پى دارد؟ سؤال بعدى از يك نماينده حقوقدان اين است كه آيا اگر كسى با 
تخلفى روبه رو مى شــود، نبايد به نهادهاى نظارتى اعلام كند؟ با چه مجوزى چند 
سال اين پيگيرى را به تأخير انداخته اند؟ آيا مى توان اعلام تخلف را بنا به تشخيص 
شخصى به تعويق افكند؟! شوراى نگهبان از هر نقد و انتقاد سازنده استقبال مى كند 
و براى اصلاح روند نظارتى خود آماده شنيدن هرگونه پيشنهاد و طرحى مى باشد. 
خوشحال مى شويم اگر نقص و يا تخلف احتمالى در كار است با دريافت گزارش آن 
تخلف به اصلاح روند بپردازيم، ليكن توجه شود كه بهره بردارى انتخاباتى با اعلام 
تخلف با حُسن نيت بســيار فاصله دارد. تلاش كنيم با حُسن نيت پيگير تخلفات 
باشــيم، وگرنه افكار عمومى تصور ديگرى از اين گونه عملكردها خواهد داشــت. 
بااين حال شــوراى نگهبان همچنان آماده شــنيدن انتقادات و دريافت گزارشات 

پيرامون عملكرد اين شوراست».

گزارش خبرى

واكنش كدخدايى به اتهام دريافت رشوه توسط شوراى نگهبان از سوى صادقى

پس از سه سال نبايد مدرك 
ادعا را ارسال مى كرديد؟
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 ترامپ در امور داخلى فرانسه دخالت نكند
ژان ايو لودريان، وزير خارجه فرانسه با توجه به موضع گيرى 
رئيس جمهور آمريكا درباره اعتراض هاى اخير در فرانسه از وى 

خواست تا در امور داخلى كشورش دخالت نكند.

ننگ ابدى اسرائيل
ليبرمن، وزير جنگ مستعفى رژيم صهيونيستى با تأكيد بر 
اينكه اسرائيل به جاى تمركز بر مرز با لبنان بايد به اقدامات 
حماس واكنش نشان دهد، اذعان كرد: ننگ ناشى از شكست 

ما در برابر حماس با هيچ چيز پاك نمى شود.

 ماندن يا نماندن شوراى همكارى خليج فارس
برگزارى نشست بدون حضور سران عمان و قطر

سى  و نهمين نشست شوراى همكارى خليج فارس ديروز در حالى 
در رياض برگزار شد كه سران قطر و عُمان به عنوان دو عضو اين 
شــورا از مجموع 6 عضو، در اين نشســت حضور نداشتند. اين 
نشست در حالى برگزار شد كه تداوم حيات اين شورا در سال هاى 
آتى در هاله اى از ابهام قرار دارد. عربستان در روزهاى اخير تلاش 
كرده بود تا با دعوت از امير قطر مانع از فروپاشى شوراى همكارى 
خليج فارس شود، اما امير قطر اين دعوت را نپذيرفت. روزنامه 
قطرى «الشــرق» با اعلام خبر عدم مشــاركت «تميم بن حمد 
آل ثانى» در نشســت رياض، در مطلبى با عنوان «قطر همچنان 
آزاد باقى خواهد ماند»، با يادآورى اقدام ظالمانه چهار كشور در 
محاصره قطر نوشت: «حتى پخش سرود ملى قطر و برافراشتن 
پرچم آن در محل برگزارى نشســت نتوانست اين كشور را به 
شركت در اين نشســت ترغيب كند ». وزير خارجه بحرين در 
واكنش به اين اقدام گفت: بهتر بود امير قطر درخواســت هاى 
عادلانه كشــورهاى عربى را قبول مى كرد و در نشســت سران 
كشــورهاى شــوراى همكارى خليج فارس شــركت مى كرد.
در اين نشست شاه سعودى به عنوان ميزبان، سخنرانى افتتاحيه 
را ايراد كرد و پس از پرداختن به مسئله دفاع از ملت فلسطين 
و حمايت از حل سياسى بحران هاى سوريه و يمن و ابراز تمايل 
براى گسترش روابط با عراق كه معمولاً در تمامى سخنرانى هاى 
پادشاه عربستان در چنين نشست هايى به آن ها اشاره مى شود، بر 
ضرورت حفظ وحدت در ميان كشورهاى عضو اين شورا تأكيد 

كرد كه عدم حضور امير قطر، آن را به شكل واضح تحت الشعاع 
قرار داده بود.يك سال و نيم قبل سه كشور عضو اين شورا اعم از 
امارات، بحرين و عربستان سعودى به اضافه مصر به بهانه حمايت 
قطر از تروريسم روابط ديپلماتيك خود با اين كشور را قطع كرده 
و اين كشــور را از زمين، هوا و دريا به محاصره خود درآورده و 
حتى عربستان سعودى گذرگاه «سلوى» به عنوان تنها گذرگاه 
زمينى با قطر را به روى اين كشور بست و اكنون پس از گذشت 
يك سال و نيم با وجود تلاش هاى امير كويت براى آشتى دادن 
اين كشــورها، محاصره قطر همچنان پابرجاست و چهار كشور 
مذكور بر خواسته هاى 13  گانه خود از جمله كاهش روابط دوحه 
با ايران، تعطيلى شــبكه الجزيره كه از آن به عنوان «امپراتورى 
رسانه اى قطر» ياد مى شود، توقف حمايت قطر از اخوان المسلمين 

و حماس و غيره تأكيد دارند.
 با وجود تلاش هاى امارات و عربستان براى القاى اين مطلب كه 
شوراى همكارى خليج فارس همچنان به قوت خود باقى است، 
اما اختلافات بين كشورهاى عضو اين شورا به حدى شدت گرفته 
كه احتمال فروپاشى اين شورا را قوت بخشيده است؛ همچنان 
كه قطر بارها به خروج از اين شورا تهديد كرده است و علاوه بر 
آن عدم حضور ســران 6 كشور عضو اين شورا در نشست هاى 
آن حاكى از عمق اختلافات در اين شوراست، به گونه اى كه در 
نشست سال گذشته نيز كه به ميزبانى كويت برگزار شد، سران 

عربستان، امارات و بحرين در آن شركت نكردند.

بدون تيتر

اتاق فكر

اوزى: معاون اســبق سازمان سيا با انتقاد از 
بازداشــت مدير ارشد شركت «هوآوى» چين 

درباره اقدام تلافى جويانه چين هشدار داد.
اليوم السابع: رئيس سابق موساد با اشاره به 
فساد در ميان مسئولان رژيم صهيونيستى از 

آن به مثابه آتشى در انبار هيزم نام برد.

شوراى روابط خارجى بررسى كرد
تهديدات سايبرى چين

لوراند لاســكى، پژوهشــگر شــوراى روابط 
خارجــى آمريكا در مقاله اى با عنوان «تهديد 
ســايبرى جديد چين» چند توصيه به دولت 
آمريكا براى مقابله با اقدامات مخرب چين در 
فضاى سايبرى ارائه مى كند. وى مى نويسد: 
پس از ســه سال وقفه، ســرقت سايبرى از 
شركت هاى آمريكايى توسط هكرهاى چينى 
يك بار ديگر به نقطه تلاقى منافع در رابطه 
دو كشــور تبديل شده اســت. در اين راستا 
چين يك بار ديگر سرقت سايبرى از مالكيت 
معنوى آمريكا را براى پيشرفت توانايى هاى 

فناورى خود از سر گرفته است. 
گزارش شــوراى روابط خارجى در ادامه سه 
پيشــنهاد اصلى را بــراى مقابله با تهديدات 

سايبرى چين مطرح مى كند.
الف: آمريكا بايــد در اقدامى مشــترك با 
متحدان خود به رفتارهاى مخرب ســايبرى 
چين پاسخ دهد. اين الگويى است كه پيشتر 
آمريكا و اروپا در مقابله با مســكو از آن بهره 
گرفته اند. ب: كاخ سفيد بايد از سلاح تحريم 
براى مقابله با نهادهاى دانشگاهى، صنعتى و 
نظامى كه اقدام به سرقت فناورى مى كنند، 
بهره بگيرد. ج: آژانس هاى امنيتى و نهادهاى 
ضــد جاسوســى آمريكا بايد بــراى تقويت 
دفاع ســايبرى به شركت هاى نوپا و كوچك 

خصوصى در آمريكا كمك كنند.

نيويورك تايمز فاش كرد
تداوم «روابط ويژه» 
بن سلمان و كوشنر 

ايســنا: روزنامه نيويورك تايمز آمريكا 
در افشــاگرى جديد نوشت: جارد كوشنر، 
داماد دونالد ترامپ و مشــاور ارشــد او در 
امور خاورميانه همچنان بعد از قتل جمال 
خاشقچى نيز با وليعهد سعودى ارتباط خود 
را ادامه داده اســت. اين روزنامه مى افزايد، 
مسئولان ارشد آمريكا از همان ابتدا نگران 
روابط كوشــنر با بن ســلمان بخصوص از 
همان ماه هاى اوليه روى كار آمدن دولت 
ترامپ بودند؛ چراكه كوشنر مذاكرات خاص 
و غيررســمى با وليعهد ســعودى داشت. 
كوشنر از منابع مالى سعودى در طرح هاى 

شخصى بهره مى گيرد.

ايســنا: يك روز پس از شورش ها و نبرد 
ميــان معترضــان جليقــه زرد و پليس 
ضد شورش كه 71 زخمى برجاى گذاشت 
و خســارت هاى زيادى به پايتخت فرانسه 
تحميل كرد، برج ايفل و موزه لوور و ديگر 
مراكز گردشگرى باز شــدند و مغازه داران 
تــلاش دارنــد شــهر را به حالــت اوليه 
برگردانند. سخنگوى دولت نيز گفته است 
كه ماكرون صحبت هاى مهمى در روزهاى 
اخير براى مردم دارد. فرانســه اعلام كرده 
درباره پشت پرده اعتراضات تحقيق مى كند. 
منابع فرانســوى از احتمال دست داشتن 
روسيه در گسترش تظاهرات ها خبر داده اند.

مهر: قرار اســت امروز سند 34 صفحه اى 
پيمان مهاجرتى سازمان ملل در نشستى 
دو روزه در مراكــش مــورد بررســى و 
رأى گيرى قرار گيرد. اين سند حاوى 23 
هدف براى كنترل و بهبود پديده جهانى 
مهاجرت است. چندى پيش سازمان ملل 
با انتشــار گزارشى درباره مهاجرت و ذكر 
اين نكته كه 250 ميليون تن از ساكنان 
جهان در پــى يافتن محل جديدى براى 
زندگى خود هستند بر ضرورت تبيين يك 
سياست جامع و كلى تأكيد كرد. پذيرش 
اين پيمان از سوى كشورهاى مختلف به 

موضوعى بحث برانگيز بدل شده است.

المانيتور: تركيه با پيشنهاد آمريكا براى 
ترك مذاكرات صلح آستانه كه با مشاركت 
ايران و روسيه براى پايان جنگ در سوريه 
در جريان اســت، مخالفت كرده اســت. 
تركيه در پاسخ به خواست آمريكا عنوان 
داشته كه مذاكرات آستانه بهترين فرصت 
ممكن براى رســيدن به صلح در منطقه 

است. 
پيشــنهاد خارج شــدن تركيــه از روند 
مذاكرات آســتانه توسط «جيمز جفرى» 
نماينده آمريكا در امور سوريه به مقامات 
آنكارا پيشنهاد شده است. آمريكا بشدت با 

روند مذاكرات آستانه مخالف است. 

احتمال دست داشتن روسيه در نا آرامى هاواشنگتن به دنبال تداوم جنگ در سوريهدر مراكش به رأى گذاشته مى شود
اولين سند رسمى مديريت 

مهاجرت در دنيا
پيشنهاد آمريكا به تركيه 
براى ترك مذاكرات آستانه

ماكرون با مردم فرانسه 
صحبت مى كند

دل اروپا ترامپ مى خواهد؟
اعتراضات اخير در فرانســه به ديگر كشــورهاى اروپايــى از جمله هلند و بلژيك 
نيز گســترش يافته و احتمال دارد به آلمان هم ســرايت كند. حزب چپ آلمان 
به تازگى همبســتگى خود را با جليقه  زردها اعلام كرده اســت. ظاهراً شعله هاى 
اين «مقاومت اجتماعى» جديد قرار نيست به اين زودى ها فروكش كند. درباره چرايى 
شكل گيرى جنبش هاى اجتماعى مدرن بويژه جنبش «جليقه زردها» كه با سرعت 
زيادى در حال گسترش است، نظريات متعددى بيان شده است. در ميان همه اين 
اظهار نظرها، واكنش دونالد ترامپ رئيس جمهور جنجالى آمريكا به اين اعتراضات 
جالب توجه اســت. او رســماً در توييتر خود گفته كه معترضان فرانسوى خواهان 

ترامپ هستند .
 اظهاراتى كه اگرچه در وهله اول به يك شوخى مى ماند، اما مى تواند نشانه اى براى 
رســيدن به يك تحليل عميق تر از ماهيت اعتراضات اخير اروپا باشد. اگر چه بعيد 
است معترضان فرانسوى در ميان شعارهايشان از ترامپ نامى برده باشند، اما آن ها 
قطعاً ايده ناسيوناليســم افراطى را كه اين روزها ترامپ از يك سو و پوتين از سوى 
ديگر آن را نمايندگى مى كنند، دنبال مى كنند. معترضان اروپايى خواهان خروج از 
اتحاديه اروپا، مقابله با قوانين حفاظت از محيط زيست، تحول در نظام هاى سياسى 
اقتصادى موجود، كاهش هزينه مداخلات خارجى و مقابله با جهانى سازى هستند. 
نشانه هاى مداخله خارجى به حدى است كه سرويس هاى امنيتى فرانسه از رد پاى 

روسيه در اعتراضات اخير خبر داده اند. 
آن ها مدعى اند كه روس ها از همان مدلى كه براى حمايت از ترامپ بهره گرفته اند، 
اســتفاده كرده و در آتش اعتراضات جليقــه زردها مى دمند. علاوه بر اين حمايت 
مارين لوپن، رهبر حزب راست افراطى فرانسه كه از قضا دوست نزديك ترامپ هم 
هست از معترضان قابل تأمل است. بى جهت نيست كه، استيو بنن، استراتژيست 
ســابق دولت دونالد ترامپ، كه اخيراً براى تقويت جنبش پوپوليستى اروپا به اين 
قاره رفته است،عنوان داشته: «جليقه زردها دقيقاً همان كسانى هستند كه به نفع 

رئيس جمهور آمريكا و بريگزيت رأى دادند.»
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 انعكاس

عكس نوشت

نزديك تر از رگ گردن 
به صهيونيست ها

ســتاد تبليغات جنگ حــزب االله لبنان تصاويرى از ســربازان، 
خودروها و ادوات جنگى رژيم صهيونيستى را كه هنگام اجراى 
به اصطلاح عمليات «ســپر شــمال» ضد تونل هاى مقاومت و از 
فاصله نزديك تهيه شده، را به نمايش گذاشت. كاربران اينترنتى 
در شبكه هاى اجتماعى در تفسير آن، براى سربازان صهيونيست 

نوشتند، حزب االله از رگ گردن به شما نزديك تر است.
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نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد
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نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

اوقات شرعى به افق تهران
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